
w numerze m.in.:

                Zapraszamy na Festiwal    WOŚP - podsumowanie    Zgłoś projekt w DBO

.......

.......

Be
zp

ła
tn

e 
Pi

sm
o 

Sa
m

or
zą

do
w

e 
G

m
in

y 
D

op
ie

w
o 

   
  w

w
w

.d
op

ie
w

o.
pl

   
   

IS
SN

 2
08

4-
10

86
   

   
 N

r 1
20

 lu
ty

 2
02

4 
  

Dąbrowa  Dąbrówka  Dopiewiec  Dopiewo  Drwęsa
Fiałkowo   Gołuski  Joanka  Konarzewo  Lisówki
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Więckowice  Zakrzewo  Zborowo  Żarnowiec

Poznaliśmy laureatów
Nagród Wójta Gniny Dopiewo
DOPIEWSKIE FILARY
DOPIEWSKI TALENT



spoczywa obowiązek 
promocji tego rodza-
ju zadań, określony 
w umowach zawie-
ranych z Gminą 
Dopiewo. Również 
inne podmioty, re-
alizując na przykład 
wydarzenia pod pa-
tronatem Wójta, mu-
szą uzyskać zgodę na 
wykorzystanie herbu 
i otrzymać akcepta-

cję projektu graficznego z jego uży-
ciem. Niedopuszczalne jest takie uży-
cie, które narusza wizerunek herbu 
– na przykład, gdy ma miejsce jego 
zniekształcanie, zmiana proporcji, 
kolorów, zestawianie z innymi zna-
kami graficznymi, niezachowanie 
pola ochronnego, itp.

Herb nie powinien być używany 
na potrzeby kampanii wyborczych. 
Nie powinno się go zamieszczać na 
plakatach, banerach, ulotkach i in-
nych materiałach, będących materiałami 
wyborczymi komitetów.  Materiały tego 
rodzaju nie stwarzają odpowiednich 
warunków dla poszanowania znaku 
gminnego. Wykorzystanie herbu bez 
zgody Wójta naraża tego, kto herb wy-
korzystuje na karę. 

Herb stanowi swoiste dobro osobiste 
Gminy Dopiewo, chronione m.in. po-
przez art. 24 Kodeksu cywilnego, który 
daje gminie prawo żądania zaprzestania 
używania herbu bez zgody, usunięcia 
skutków takiego zachowania, zadość-
uczynienia pieniężnego, zapłaty odpo-
wiedniej sumy pieniężnej na wskazany 
cel społeczny bądź odszkodowania na 
zasadach ogólnych.

Adam Mendrala

Podczas sesji Rady 
Gminy Dopiewo, która 
odbyła się 29.01.2024 
r., radny Krzysztof 
Kołodziejczyk zapytał 
czy komitety wyborcze 
mogą wykorzystywać 
herb w swoich kam-
paniach. Poprosił by 
wyjaśnienie znalazło 
się w „Czasie Dopiewa”. 

Wyjaśniamy:
Zasady udostępnia-

nia herbu zostały określone w jednym 
z podstawowych dokumentów gminnych 
– „Statucie Gminy Dopiewo” (wprowa-
dzonym w życie Uchwałą nr XX/277/16 
Rady Gminy Dopiewo z dnia 27.06.2016 
r. w sprawie uchwalenia „Statutu Gminy 
Dopiewo”), do którego dostęp jest nie-
ograniczony a zawarte w nim zasady 
nie wydają się skomplikowane.

W §4 pkt 5 rozdziału II „Statutu…” 
czytamy  „Herb gminy jest znakiem praw-
nie chronionym a zgodę na korzystanie 
i używanie wizerunku wyraża Wójt”. 
W pkt 4 tego samego paragrafu został 
opisany wygląd herbu, z odniesieniem 
do załącznika nr 2 „Statutu…”

Każdorazowo wykorzystanie herbu 
gminnego wymaga zatem uzyskania zgo-
dy Wójta Gminy Dopiewo. Projekty gra-
ficzne (plakaty, ulotki, itp.), zawierające 
herb, stworzone z wykorzystaniem herbu 
już po uzyskaniu takiej zgody, wymagają 
akceptacji Wójta. W praktyce odbywa się 
to za pośrednictwem Referatu Promocji 
i Rozwoju Gminy w Urzędzie Gminy Do-
piewo. Tak się na przykład dzieje w przy-
padku plakatów imprez kulturalnych lub 
sportowych, materiałów informacyjnych 
i promocyjnych, tworzonych przez orga-
nizacje  pozarządowe (stowarzyszenia, 
kluby, fundacje), realizujących zadania 
ze współfinansowaniem ze środków pu-
blicznych Gminy Dopiewo, na których 

informacje gminne
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Ograniczenia w używaniu herbu 

Po raz piąty samorząd Gminy Do-
piewo organizuje nabór wniosków 
na dofinansowanie do budowy syste-
mów deszczowych do zatrzymywania 
i wykorzystywania opadu w miejscu 
jego powstania. Przyjmowanie wnio-
sków rozpocznie się 1 marca 2024 r. 

Gminne dotacje  
dla zbieraczy deszczu

Warto wykorzystać szansę i skorzystać 
z gminnej dotacji, która może wynieść 
60% kosztów. Wysokość dopłaty wynosi 
aż 60% kosztów, ale nie więcej niż 3 
tys. zł. Szczegóły na dopiewo.pl.

UG
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wójt - felieton

Tegoroczne statuetki Dopiewskich 
Filarów i Dopiewskiego Talentu rozdane! 
Jak co roku, uroczystość wręczenia tych 
nagród była też okazją do podsumowań 
z jednej strony, z drugiej zaś do zwrócenia 
uwagi na plany i projekty przyszłości. 

Tegoroczni laureaci Filarów: Paulina 
Frelich (Ambasador), Elżbieta Węgie-
lewska (Animator) i Eligiusz Tomkowiak 
(Super-Filar) doskonale wypełnili cechy 
nagradzanych w tych kategoriach – za-
angażowani, pełni pasji, poświęcenia 
i konsekwencji w swoich działaniach. 
Te cechy i wielki talent potwierdził też 
laureat Dopiewskiego Talentu Hubert 
Trojanek – szerzej o wszystkich nagro-
dzonych piszemy na s. 21-22.

W upływającej niebawem kadencji 
samorządu w Gminie Dopiewo w bardzo 
dużym tempie przybywało mieszkańców. 
W ostatnich latach zameldowało się na 
tym terenie ponad 5 tys. mieszkańców 
– obecnie jest to liczba 31 tys. zamel-
dowanych.  To przyrost o ponad 21%. 
I to mimo mało korzystnych warunków 
zewnętrznych – pandemia czy wysokie 
stopy procentowe zapewne nie sprzyjały 
migracjom i zakupom na rynku miesz-
kaniowym.

Na inwestycje w tym czasie wydali-
śmy blisko 195 mln zł -  to szkoły, dro-
gi, chodniki, ścieżki pieszo-rowerowe. 
Dodatkowo Zakład Usług Komunalnych 
wydał 35 mln zł na sieci wodno-kanaliza-
cyjne i oczyszczalnię ścieków. Co ważne 

Co przyszłość pokaże 
zadania inwestycyjne finansowaliśmy 
nie tylko z budżetu gminy, ale także ze 
środków zewnętrznych.

Jednak gmina to nie tylko inwesty-
cje, to przede wszystkim ludzie. To dla 
naszych mieszkańców w GOSIR zorga-
nizowano ponad 130 imprez sportowo-
-rekreacyjnych i turystycznych. Gminna 
Biblioteka Publiczna i Centrum Kultury 
zorganizowała w tym czasie 133 wydarze-
nia plenerowe i kulturalne. Ona również 
wypożyczyła naszym mieszkańcom 630 
tys.  książek i audiobooków. CUS – wziął 
na siebie w największym stopniu pomoc 
dla Ukrainy. Centrum Usług Społecz-
nych, które powstało z przekształcenia 
OPS z początkiem stycznia tego roku 
pokazuje już od początku, że należymy 
do awangardy gmin, które w szerszym 
kontekście podchodzą do świadczenia 
usług społecznych. 

Szczególnie ważne znaczenie dla 
mnie mają takie decyzje, jak zakup parku 
w Skórzewie, rozpoczęcie planu przebu-
dowy centrum Dopiewa czy uchwalenie 
miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego w Więckowicach, umoż-
liwiającego dalszy rozwój gospodarczy 
naszej Gminy. Cieszą niewątpliwie świet-

ne wyniki egzaminów naszych ósmo-
klasistów. Pod tym względem, zawsze 
Gmina Dopiewo jest w czołówce powiatu 
i kraju, a w roku 2022 nasi uczniowie 
zajęli pierwsze miejsce w powiecie po-
znańskim.

Dobrze ocenianą przez mieszkańców 
decyzją było też wprowadzenie bezpłatnej 
komunikacji wewnątrzgminnej. A fakt, że 
wszystkie Dopiewskie Ochotnicze Straże 
Pożarne działają w ramach Krajowego 
Systemu Ratowniczo-Gaśniczego to 
powód do dumy.

Wśród planowanych projektów 
ważnymi realizacjami na pewno będzie 
budowa w centrum Gminy reprezenta-
cyjnego obiektu sportowo-rekreacyjnego 
czy pozyskanie obiektów pod działalność 
społeczno-kulturalną w Dąbrówce i Skó-
rzewie. Skórzewo szykuje się również 
do rozbudowy szkoły podstawowej nr 2 
(szerzej piszemy o tym na s. 8). W kontek-
ście działań proekologicznych na pewno 
ważną inwestycją będzie budowa bioga-
zowni. Dzięki zaangażowaniu prezesa 
ZUK Sławomira Skrzypczaka złożyliśmy 
wniosek o dofinansowanie do budowy 
obiektu, który powoli m.in. przetwarzać 
odpady zielone i osady z oczyszczalni 
ścieków wytwarzane przez naszych 
mieszkańców i produkować tanią i eko-
logiczną energię.

Stałym wyzwaniem będzie zapew-
ne kwestia poradzenia sobie z wodami 
opadowymi. Natura ciągle się zmienia, 
zmieniają się warunki - suma opadów 
w roku 2023 była o 37% wyższa od 
średniej z wcześniejszych 3 lat. To tak 
jak by na każdy m kw. wylano dodat-
kowe 140 litrów wody czyli 14 dużych 
wiader. Ważny natomiast jest progres 
w obszarze poprawy jakości powietrza, 
do czego niewątpliwie przyczyniły się 
gminne programy wymiany kopciuchów. 
Dziś mieszkańcy zdecydowanie mniej 
narzekają na jakość powietrza niż 5-7 
lat temu. Warto taki trend kontynuować, 
by być jeszcze bardziej zieloną gminą.

dr Paweł Przepióra 
Wójt Gminy Dopiewo
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Rada Gminy

LXVI sesja Rady Gminy Dopie-
wo  odbyła się 29 stycznia 2024 
r. Radni podjęli podczas niej 15 
uchwał. 

Plany miejscowe
Radni uchwali 3 miejscowe plany 

zagospodarowania przestrzennego 
(dalej mpzp):
-  w obrębie ewidencyjnym Dopiewiec 

i Palędzie, w rejonie drogi powiatowej 
nr 2401P i linii kolejowej - plan ma 
zabezpieczyć teren obecnie wyko-
rzystywany rolniczo przed niekon-
trolowaną zabudową realizowaną 
w oparciu o warunki zabudowy. 
Plan umożliwi rozbudowę istnieją-
cych gospodarstw rolnych w ramach 
zabudowy zagrodowej. Powierzchnia 
opracowania – 74 ha.

-  w Skórzewie, w rejonie ulicy Sza-
rotkowej i Leszczynowej - zmiana 
planu umożliwi rozbudowę obiektu 
usługowego – warsztatu samochodo-
wego w granicy działki pod istniejącą 
linią 110 kV, uwzględniając ograni-
czenia spowodowane jej istnieniem. 
Powierzchnia opracowania – 0,2 ha.

-  w Zakrzewie i Dąbrowie, w rejonie 
ul. Przemysłowej i drogi ekspresowej 
S11, gmina Dopiewo - plan ma na celu 
zgodnie ze Studium wprowadzenie 
terenów aktywizacji gospodarczej. 
Zgodnie z ewidencją gruntów część 
terenu pozostanie obszarem leśnym. 

Relacja z LXVI sesji Rady Gminy Dopiewo
Ponadto w uzgodnieniu z operato-
rem sieci, zostanie wyznaczony teren 
infrastruktury technicznej elektro-
energetycznej dedykowany mającej 
powstać nowej rozdzielni przesyło-
wej o napięciu 110 kV. Powierzchnia 
opracowania – 17,5 ha.

Rada przystąpiła do sporządzenia 
zmiany mpzp w Palędziu, w rejonie ulicy 
Nowej i Rajskiej.

Teren wskazany do opracowania jest 
objęty obowiązującym miejscowym pla-
nem zagospodarowania przestrzennego 
zatwierdzonym uchwałą Nr XI/114/03 
Rady Gminy Dopiewo z dnia 30.06.2003 
r. Zgodnie z ustaleniami Studium, dla 
terenu objętego przystąpieniem do 
opracowania planu określono kieru-
nek zagospodarowania jako tereny 
zabudowy mieszkaniowo-usługowej 
(M1). Powierzchnia opracowania wynosi 
1076 m2. Celem opracowania planu jest 
zmiana zasad zagospodarowania tere-
nu w zakresie linii zabudowy, obsługi 
komunikacyjnej i miejsc postojowych.

Dalej z deszczówką
Radni zdecydowali o kontynuowaniu 

programów: budowy systemów deszczo-
wych do zatrzymywania i wykorzysty-
wania opadu w miejscu jego powstania, 
realizowanych na terenie gminy Dopiewo 
oraz wymiany źródeł ciepła w mieszkal-

Uchwały - 
LXVI sesja 

Uchwały podjęte na LXVI sesji 
Rady Gminy, która odbyła się 29 
stycznia 2024 r.

Uchwała Nr LXVI/852/24 w sprawie 
zatwierdzenia planów pracy Komisji 
Rady Gminy Dopiewo na rok 2024 r.

Uchwała Nr LXVI/853/24 w sprawie 
ustalenia planu pracy Rady Gminy 
Dopiewo na 2024 r.

Uchwała Nr LXVI/854/24 w sprawie 
wskazania członków organu stano-
wiącego Gminy Dopiewo na kandy-
datów do składu Komisji Konkur-
sowych.

Uchwała Nr LXVI/855/24 w sprawie 
miejscowego planu zagospodaro-
wania przestrzennego (dalej: mpzp) 
terenu w obrębie ewidencyjnym Do-
piewiec i Palędzie, w rejonie drogi 
powiatowej nr 2401P i linii  kolejowej.

Uchwała Nr LXVI/856/24 w sprawie 
zmiany mpzp terenu w Skórzewie, 
w rejonie ulicy Szarotkowej i Lesz-
czynowej.

Uchwała Nr LXVI/857/24 w sprawie 
mpzp terenu w Zakrzewie i Dąbrowie, 
w rejonie ul. Przemysłowej i drogi 
ekspresowej S11.

Uchwała Nr LXVI/858/24 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr LXV/850/23 
Rady Gminy Dopiewo z 18 grudnia 
2023 r. w sprawie uchwały budże-
towej Gminy Dopiewo na 2024 rok.

Uchwała Nr LXVI/859/24 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr LXV/849/23 
Rady Gminy Dopiewo z 18 grudnia 
2023 r. w sprawie uchwalenia Wielo-
letniej Prognozy Finansowej Gminy 
Dopiewo na lata 2024-2034.

Uchwała Nr LXVI/860/23 w sprawie 
współdziałania z Powiatem Po-
znańskim przy usuwaniu i  uniesz-
kodliwianiu wyrobów zawierających 
azbest na terenie Gminy Dopiewo.

Uchwała Nr LXVI/861/24 w sprawie 
zmiany uchwały dotyczącej okre-
ślania zasad udzielania dotacji ce-
lowych z budżetu Gminy Dopiewo 
na zadania  służące  ochronie  śro-
dowiska  i  zwiększaniu zasobów 
wodnych poprzez budowę systemów 
deszczowych do zatrzymywania i wy-
korzystywania opadu w miejscu jego 
powstania, realizowanych na terenie 
gminy Dopiewo.

Prezes Zakładu Usług Komunalnych - Sławomir Skrzypczak  
omawia zmiany w "Wieloletnim Planie Rozwoju i Modernizacji 

Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych".
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Rada Gminy

nych budynkach jednorodzinnych lub 
lokalach, a także obiektach zabytkowych 
na obszarze Gminy Dopiewo. 

Zimą drogi z ZUK
Rada powierzyła spółce Zakład Usług 

Komunalnych Sp. z o.o. w Dopiewie za-
danie publiczne w zakresie zimowego 
utrzymania dróg. Jest to zadanie, które 
należy do obowiązkowych zadań wła-
snych gminy, zgodnie z art. 7 ust. 1 pkt 
2 ustawy o samorządzie gminnym. 

Powiatowe NIE azbestowi
Radni podjęli uchwałę w sprawie 

współdziałania z Powiatem Poznańskim 
przy usuwaniu i unieszkodliwianiu wy-
robów zawierających azbest na terenie 
Gminy Dopiewo. Środki finansowe na 
realizację programu likwidacji wyrobów 
zawierających azbest na terenie Powiatu 
Poznańskiego pochodzą z Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej oraz Wojewódzkiego 

Uchwała Nr LXVI/862/24 w sprawie 
zmiany uchwały dotyczącej określa-
nia zasad udzielania dotacji celowych 
z budżetu Gminy Dopiewo na dofi-
nansowanie kosztów wymiany źródeł 
ciepła w mieszkalnych budynkach 
jednorodzinnych lub lokalach, a także 
obiektach zabytkowych na obszarze 
Gminy Dopiewo.

Uchwała Nr LXVI/863/24 w sprawie 
powierzenia spółce Zakład Usług 
Komunalnych Sp. z o.o. w Dopie-
wie zadania publicznego w zakresie 
zimowego utrzymania dróg.

Uchwała Nr LXVI/864/24 w sprawie 
przystąpienia do sporządzenia zmia-
ny mpzp terenu w Palędziu, w rejonie 
ulicy Nowej i Rajskiej.

Uchwała Nr LXVI/865/24 w sprawie 
zmiany uchwały nr XL/498/22 Rady 
Gminy Dopiewo z 31 stycznia 2022 
r. w sprawie przystąpienia do opra-
cowania Strategii Rozwoju Gminy 
Dopiewo na lata 2022-2030 oraz 
określenia szczegółowego trybu i har-
monogramu opracowania projektu 
Strategii, w tym trybu konsultacji.

Uchwała Nr LXVI/866/24 w sprawie 
zmiany uchwały Rady Gminy Do-
piewo nr LXII/815/23 z 16.11.2023 
r. zatwierdzającej Wieloletni Plan 
Rozwoju i Modernizacji Urządzeń 
Wodociągowych i Urządzeń Kanaliza-
cyjnych Zakładu Usług Komunalnych 
Sp. z o.o. z siedzibą w Dopiewie na 
lata 2021-2024.

DG

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Poznaniu, z budżetu 
powiatu oraz budżetu gminy. W 2024 
r. planuje się, iż koszty związane z li-
kwidacją wyrobów zawierających azbest 
realizowane będą  w 100% z ww. źródeł, 
tj. bez udziału finansowego wnioskodaw-
ców. W wyniku analizy wykorzystanych 
w ubiegłych latach środków finansowych 
przeznaczonych na realizację ww. pro-
gramu proponuje się, aby tegoroczny 
udział Gminy Dopiewo w finansowa-
niu tego programu wyniósł 30.000 zł. 
Szczegółowe zasady rozliczania środków 
określone zostaną w porozumieniu po-
między Gminą a Powiatem Poznańskim.

Ku rozbudowie stacji  
w Joance

Rada dokonała zmian w Wieloletnim 
Planie Rozwoju i Modernizacji Urządzeń 
Wodociągowych i Urządzeń Kanaliza-
cyjnych Zakładu Usług Komunalnych 
Sp. z o.o. z siedzibą w Dopiewie na lata 
2021-2024, dzięki którym będzie moż-
liwe ubieganie się o dofinansowanie ze-
wnętrzne dla rozbudowy stacji uzdatnia 
wody w Joance.

Budżet i WPF

Ponadto Rada dokonała zmian 
w uchwale budżetowej i wieloletniej 
prognozie finansowej, zatwierdziła pla-
ny pracy Komisji i Rady na rok 2024 
oraz dokonała zmian w harmonogramie 
opracowania projektu Strategii Rozwoju 
Gminy Dopiewo na lata 2022-2030.

Damian Gryska,  
Biuro Rady Gminy Dopiewo 

Fot. Adam Mendrala

Radni podczas LXVI sesji Rady Gminy Dopiewo

Od lewej: Mariola Nowak - radna z Dopiewca i Anna Kwaśnik - radna z Więckowic
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Mi także przyznano to cenne wyróż-
nienie. Byłem tym zaskoczony i wzruszo-
ny, ale oczywiście bardzo dumny. Cieszę 
się, że mam swój wkład w rozwój regionu. 
Początkowo byłem członkiem Zarządu 

Rada Gminy / Powiat Poznański

Porozmawiajmy o Powiecie
Powiat Poznański ma już 
ćwierć wieku

Z tej okazji odbył się koncert „25 
lat razem”, podczas którego wręczone 
zostały tytuły „Osobowości 25-lecia”. 
Nagrodzeni zostali skarbnik powiatu 
Renata Ciurlik, wicedyrektor Zespołu 
Szkół nr 1 w Swarzędzu Anna Cichocka-
-Majchrzak, członek zarządu ds. perso-
nalnych i organizacji firmy Volkswagen 
Poznań, Jolanta Musielak, kierownik 
muzyczny zespołu „Wiwaty” z Pobiedzisk 
- Andrzej Horbik oraz trener UKS Je-
dynka Kórnik - Robert Taciak.

Artykuł, który  
nie powstał

„Czas Dopiewa” jest czasopismem samorządowym. Zawsze 
staliśmy otworem wobec inicjatyw przybliżania spraw samorządu 
czytelnikom – mieszkańcom przez radnych. Częściej i regular-
niej co prawda wychodziły one ze strony radnych powiatowych, 
ale i radnym gminnym czasem się to zdarzało. Rzadko pisali 
artykuły, czasem jednak zgłaszali tematy, które warto byłoby 
podjąć na łamach czasopisma - użyteczne dla mieszkańców. „Czas 
Dopiewa” co numer relacjonował sesje Rady Gminy Dopiewo, 
czasem zamieszczał wywiady z radnymi.  

„Czas Dopiewa” jest dostosowany nakładem do liczby gospo-
darstw domowych na terenie Gminy Dopiewo. Trafia w postaci 
wydrukowanej do każdego domu, co ma dość duże znaczenie, 
biorąc pod uwagę skuteczność w dotarciu z informacją. Zawsze 
na komisjach Rady Gminy, dotyczących komunikacji lub promo-
cji, podkreślałem samorządowy i gminny charakter periodyku, 
zachęcając radnych, podobnie jak i innych mieszkańców, do 
aktywności pisarskiej.

Redakcja „Czasu Dopiewa” zamierzała w tym numerze za-
mieścić artykuł, zawierający wypowiedzi 21 radnych. Ustalili-
śmy na kolegium redakcyjnym wysłanie e-maila do każdego z 
radnych o tej samej treści, z pytaniami – 3 , z limitem – po 250 
znaków na pytanie, z terminem na udzielenie odpowiedzi – 5 dni. 
Poprosiliśmy radnych również o aktualne zdjęcia portretowe. 
Przekazaliśmy taką informację dodatkowo także telefonicznie. 
Pytania brzmiały: 1) Z czego jest Pani / Pan dumny - z jakich 
osiągnięć, dokonań  - w ramach prac Rady Gminy Dopiewo?, 2) 
Jakie najważniejsze wyzwanie stoi Pani / Pana zdaniem przed 
Gminą Dopiewo?, 3) Od czego zależy Pani / Pana zdaniem sukces 
naszej Gminy? Byliśmy przekonani, że 5 dni, to wystarczająco 
dużo czasu, by napisać kilkanaście wersów tekstu, że limit skłoni 
radnych do kreatywności i zawarcia w wypowiedziach rzeczy 
najważniejszych. 

Zamiast odpowiedzi na pytania radni przesłali do redakcji 
dwa pisma: list grupowy, dotyczący 5 radnych i oświadczenie 
klubowe, dotyczące 16 radnych - z prośbą o ich publikację w 
„Czasie Dopiewa”, co w sąsiedztwie tego tekstu czynimy. Odmowę 
udzielenia odpowiedzi na pytania radni uzasadnili – krótkim 
czasem i ilością zadań. Napisali, że skorzystają z innych kanałów 
komunikacji. Cóż, przymusu nie ma. Zachęcamy do współpracy 
– z czasopismem samorządowym - w przyszłości.

Adam Mendrala, redaktor naczelny

KLUB  RADNYCH                                                    Dopiewo, dnia 05 lutego 2024 roku 

ADRIANA NAPIERAŁY 

przy Radzie Gminy Dopiewo           

Szanowny Pan Redaktor  

Adam Mendrala 

„Czas Dopiewa” 

 

   OŚWIADCZENIE KLUBU RADNYCH ADRIANA NAPIERAŁY 

 

Szanowny Panie Redaktorze, 

w odpowiedzi na zaproszenie do udzielenia informacji odnośnie naszej aktywności jako 

radnych bieżącej kadencji, niniejszym informujemy, iż w proponowanym terminie tj. do dnia 

5 lutego 2024 roku nie będzie to możliwe, a to z uwagi na znaczną ilość przeprowadzonych z 

naszej inicjatywy w upływającej kadencji aktywności, w kontekście zbyt krótkiego okresu 

wyznaczonego do przedstawienia informacji. 

W związku z tym, aby zapewnić pełną i rzetelną informację o naszych działaniach, 

jako radnych Gminy Dopiewo, zdecydowaliśmy się na wykorzystanie innych, łatwo 

dostępnych kanałów komunikacji, w celu udostępnienia tych informacji szerszemu gronu 

odbiorców. Wierzymy, że pozwoli to na lepsze zaprezentowanie efektów naszej pracy dla 

dobra samorządu terytorialnego Gminy Dopiewo. 

Niezależnie od powyższego wyrażamy przekonanie, iż w związku z nadchodzącą 

kampanią wyborczą, odpowiedzi na przedstawione pytania wybrzmią w przestrzeni 

publicznej w najbliższym czasie. Ponadto należy mieć na uwadze potencjalny zarzut 

dotyczący prowadzenia kampanii przed jej rozpoczęciem  z wykorzystaniem czasopisma 

samorządowego, z którym moglibyśmy się spotkać korzystając z zaproponowanej 

możliwości. 

                                                                                                     Z wyrazami szacunku.                                                    

                                                                                                        Piotr Dziembowski 

                                                                  Przewodniczący Klubu Radnych Adriana Napierały 

Dopiewo, 05.02.2024 r. 

 

Niżej podpisana grupa  

Radnych Gminy Dopiewo  

 

Pan Adam Mendrala 
Redaktor Naczelny  

„Czasu Dopiewa” 
 
 

Szanowny Panie Redaktorze, 

jako radni niezależni wyrażamy zaskoczenie faktem zaproszenia nas na łamy pisma 

urzędowego. Stało się to bowiem po raz pierwszy w dobiegającej końca kadencji!  

A warto przypomnieć, że trwa ona już od blisko 5,5 roku. Większość z nas miała 

zaszczyt debiutować w dopiewskim samorządzie. Nie ma co ukrywać, byliśmy czasami 

zawiedzeni przez te lata, że nasza praca na rzecz gminnej społeczności była 

konsekwentnie przemilczana przez "Czas Dopiewa". 

A co do meritum prośby Pana Redaktora, z przykrością stwierdzamy, że 5 dni to 

zdecydowanie zbyt krótki czas, by całościowo podsumować naszą aktywność w radzie 

gminy. Zapewniamy, że korzystając z własnych kanałów komunikacji z Mieszkańcami 

Gminy Dopiewo, opublikujemy wkrótce obszerne sprawozdanie z lat 2018-2024. 

 

Z poważaniem, 

Magdalena Kaczmarek 

Klemens Krzywosądzki 

Przemysław Miler 

Krzysztof Kołodziejczyk 

Piotr Strażyński 
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Powiat Poznański

Powiatu w Poznaniu, a od 2005 roku 
jestem wicestarostą. Perspektywa ćwierć-
wiecza pozwala dostrzec, jak rozwija 
się nasz region, w tym takie dziedziny, 
jak edukacja, gospodarka przestrzenna, 
transport publiczny, i układ drogowy. 

Przyznanie statuetki „Osobowości 
25-lecia” nie było końcem niespodzianek.  
Po chwili zostałem uhonorowany przez 
marszałka Marka Woźniaka Odznaką 
Honorową „Za Zasługi dla Województwa 
Wielkopolskiego”. Oba wyróżnienia to 
dla mnie ogromny zaszczyt, ale i zobo-
wiązanie. Zapewniam, że mieszkańcy 
regionu nadal będą mogli liczyć na moje 
zaangażowanie.

Podczas gali przyznano także Na-
grody Starosty Poznańskiego. Za inicja-
tywy obywatelskie wyróżniona została 
Anna Drajer, założycielka Fundacji „Pora 
na nas”, w kategorii organizacje poza-
rządowe Powiatowy Oddział Związku 
Ochotniczych Straży Pożarnych, a za 
przedsiębiorczość Andrzej Arentowski, 
założyciel firmy Cybina ze Swarzędza.

I ty możesz zostać  
„Liderem”

Z przyjemnością informuję, że ruszyła 
21. edycja konkursu o tytuł „Poznańskie-
go Lidera Przedsiębiorczości”. Do końca 
lutego czekamy na zgłoszenia średnich, 
małych lub mikroprzedsiębiorstw oraz 
start-upów, które chciałyby zdobyć pre-
stiżowy tytuł i atrakcyjne nagrody. Do 
udziału zapraszamy podmioty z terenu 
Metropolii Poznań (Poznania, powiatu 
poznańskiego oraz gmin Oborniki, Skoki, 
Szamotuły i Śrem). 

W tym roku formularz jest uproszczo-
ny – nie zawiera danych, które albo nie są 
niezbędne dla pełnej oceny, albo nie róż-
nicowały startujących firm. Chętni mogą 
przesyłać wnioski na kilka sposobów: 
pocztą tradycyjną na adres: Starostwo 
Powiatowe w Poznaniu, ul. Jackowskiego 
18, 60-509 Poznań (w zamkniętej koper-
cie z dopiskiem: Konkurs o tytuł „Po-
znańskiego Lidera Przedsiębiorczości”) 
lub drogą mailową na lidermsp@powiat.
poznan.pl. Wyjątkiem jest „Oświadczenie 
kandydata do tytułu Poznański Lider 
Przedsiębiorczości”, które musi zawierać 
oryginalny podpis osoby uprawnionej, 
dlatego trzeba przesłać je pocztą tradycyj-
ną lub za pośrednictwem elektronicznej 
skrzynki podawczej ePUAP. 

Zapraszam serdecznie do udziału. 
Szczegółowe informacje uzyskają Pań-
stwo pod numerem telefonu 61 84 18 
826 oraz na stronie www.pfpp.com.pl/
lidermsp.

Więcej na likwidację  
„kopciuchów”

 Mam dobrą wiadomość dla miesz-
kańców naszego powiatu, którzy planu-
ją likwidację starych pieców. O milion 
złotych zwiększyliśmy wysokość dota-
cji na ten cel, dzięki czemu skorzysta 
z niego więcej osób. Zainteresowanie 
jest ogromne, dlatego zachęcam do 
jak najszybszego składania wniosków. 
Nabór trwa do 2 kwietnia br. Wsparcie 
obejmuje modernizację lub likwidację 
ogrzewania opartego na paliwie stałym. 
Szczegółowe informacje, regulamin oraz 
wzory wniosków można znaleźć na stro-
nie internetowej www.powiat.poznan.pl

Przypominam, że od początku roku 
do ogrzewania pomieszczeń nie można 
już używać „kopciuchów”. W razie kontro-
li systemu grzewczego ich posiadaczom 
grozi grzywna do 5 tys. zł.

Doceniliśmy naszych  
funkcjonariuszy

Z ogromną radością wręczyłem 
nagrody w tegorocznym konkursie na 
najlepszy komisariat w powiecie poznań-
skim. Zwycięzcami zostali policjanci 
z Pobiedzisk, Kostrzyna i Buku, a łączna 
kwota czeków to 45 tys. zł. Jednostki 
oceniano przez cały rok. Pod uwagę 
brano m.in wskaźnik wykrywalności 
przestępstw, skuteczność zabezpie-
czania mienia, liczbę funkcjonariuszy 
skierowanych do służby patrolowej 
i obchodzeniowej czy liczbę zatrzymań 
„na gorącym uczynku” przypadającą na 
jednego policjanta. 

Ten konkurs doskonale wpisuje się 
w ideę bezpiecznego powiatu, którą kon-
sekwentnie realizujemy już od wielu lat. 
Wspieramy policjantów, ponieważ chce-
my zapewnić im odpowiednie warunki 
pracy. Dbamy też, aby komisariaty były 
przyjazne naszym mieszkańcom.

Od 2000 r. Komendzie Miejskiej 
Policji w Poznaniu udzieliliśmy ponad 
13,5 mln zł wsparcia. Tylko w 2023 r. 
dofinansowaliśmy modernizację specja-
listycznego pojazdu do przewozu koni 
policyjnych oraz zakup trzech nieozna-
kowanych radiowozów. Natomiast Ko-
menda Wojewódzka Policji w Poznaniu 
otrzymała 1 mln zł m.in. na pokrycie 
części kosztów związanych z budową no-
wego laboratorium kryminalistycznego. 
Taką samą kwotą wsparliśmy Komendę 
Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej 
w Poznaniu, a 200 tys. zł zasiliło stra-
żaków ochotników.

OKO rozstrzygnięte
Wiemy już, które organizacje po-

zarządowe oraz podmioty do tego 
uprawnione otrzymają dotacje w ra-
mach otwartych konkurów ofert na 

realizację zadań publicznych w 2024 
roku. O dofinansowanie można się było 
ubiegać w takich obszarach jak eduka-
cja, kultura i sztuka, kultura fizyczna, 
turystyka, pomoc społeczna, ochrona 
i promocja zdrowia, a także ratownic-
two i ochrona ludności. Na realizację 
blisko 240 wydarzeń powiat poznański 
przeznaczył 2,1 mln zł. 

Najwięcej środków otrzymają wy-
darzenia związane z kulturą fizyczną. 
Każdy znajdzie z pewnością coś dla 
siebie, bo wspartych zostanie aż 35 
dyscyplin. W obszarze kultury i sztuki 
dofinansowane zostaną m.in. Festiwal 
Polskiej Piosenki im. Janusza Kondra-
towicza w Luboniu, Smoleń Wiecznie 
Żywy czy XXIV Światowy Przegląd 
Folkloru Integracje, natomiast w kate-
gorii pomocy społecznej XII Powiatowy 
Przegląd Twórczości Artystycznej Osób 
Niepełnosprawnych „Zlot Talentów” czy 
Powiatowa Olimpiada Senioralna. Dzięki 
dotacjom na rzecz turystyki, w naszym 
regionie będą organizowane rajdy, spływy 
czy imprezy integracyjne. To oczywiście 
tylko kilka przykładów. Pełną informa-
cję o wynikach OKO odnajdą Państwo 
na stronie powiat.poznan.pl/otwarte-
-konkursy-ofert-wyniki-na-rok-2024/

Współpraca ze Świdnicą 
już oficjalna

Nasz samorząd ma w kraju nowego 
partnera. To powiat świdnicki, z którym 
współpracujemy już od kilku lat. Teraz 
nabrała ona formalnego charakteru, do 
czego dobrą okazją była 25. rocznica po-
wstania świdnickiego samorządu. Cieszę 
się, że partnerstwo umożliwi promocję 
obu regionów, podejmowanie wspólnych 
przedsięwzięć, a także wspieranie jedno-
stek powiatowych, szkół, stowarzyszeń, 
instytucji czy firm. To ważne, aby wy-
mieniać się doświadczeniami czy dzielić 
sprawdzonymi rozwiązaniami. Spotkania 
między władzami, pracownikami urzę-
dów, placówek edukacyjnych czy innych 
podmiotów są bardzo cenne. W partner-
stwie nie chodzi przecież o uczestnictwo 
w oficjalnych akademiach, ale o rozwią-
zywanie rzeczywistych problemów czy 
uczenie się od siebie nawzajem. 

Nasz samorząd ma już we współpracy 
partnerskiej spore doświadczenie. Dzia-
łamy razem z powiatami tatrzańskim, 
kartuskim i bielskim oraz regionem 
Hanower w Niemczech, São Josè dos 
Pinhais w Brazylii i rejonem obuchow-
skim w Ukrainie.

Tomasz Łubiński,  
Wicestarosta Poznański 

Fot. Arch. T. Łubińskiego  
Zapraszamy do odwiedzania 

strony: powiat.poznan.pl
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oświata / inwestycje

Jeszcze w tym roku rozpocznie się 
rozbudowa Szkoły Podstawowej nr 2 im. 
Ignacego Jana Paderewskiego w Skó-
rzewie. Nowy budynek dydaktyczny 
ma powstać do końca 2025 r. i zdecy-
dowanie zwiększyć możliwości dydak-
tyczne tej placówki. O planach budowy 
i funkcjonalności obiektu Wójt Paweł 
Przepióra rozmawiał z wicedyrektorami 
szkoły Lidią Zarańską oraz Tomaszem 
Lewandowskim, a także ze skórzewskim 
radnym Piotrem Dziembowskim oraz 
wiceprezesem zarządu klubu piłkarskiego 
Canarinhos, Sławomirem Kurpiewskim. 

W nowym budynku znajdzie się 26 
nowych sal dydaktycznych, w tym jedna 
z nich o powierzchni ponad 120 m kw. bę-
dzie przystosowana do zajęć techniczno-
-sensorycznych. W rozbudowanej części 

Skórzewska „dwójka” do rozbudowy

znajdą się też między innymi obszerne, 
ponadstumetrowe pomieszczenia prze-
znaczone na świetlicę i jadalnię. Dzięki 
rozbudowie cała rotunda będzie mogła 
być wykorzystywana na cele kulturalno-
-społeczne. W dalszej części realizacji tej 

inwestycji planowany jest też kompleks 
sportowy z salą gimnastyczną, salą fit-
ness oraz szatniami. 

Cały obiekt ma zająć część terenów 
dziś przeznaczonych na boiska Cana-
rinhos i o tym między innymi a tak-
że o alternatywach, które zapewnią 
odpowiednie warunki do trenowania 
dzieciom i młodzieży z klubu rozmawiał 
z pozostałymi uczestnikami spotkania 
Sławomir Kurpiewski. Omawiano też 
trasę dojścia dzieci do wejścia, strefę 
kiss&ride oraz plany związane z budową 
części sportowej. 

W tak rozbudowanej szkole doce-
lowo będzie się mogło uczyć do 1000 
dzieci ze Skórzewa i okolic. Przetarg na 
budowę odbędzie się w II kwartale br. 
Inwestycja uzyskała dofinansowanie 
z rządowego programu inwestycji stra-
tegicznych w wysokości 9 mln zł. Cały 
koszt budowy budynku dydaktycznego 
wyniesie według dzisiejszych szacunków 
ok. 25 mln zł.   

Tekst i fot. Zbigniew Mamys
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inwestycje

Blisko 9 mln. zł kosztować będzie 
Gminę Dopiewo budowa ulic Malinowej, 
Wrzosowej, Modrzewiowej i Jeżynowej 
w Palędziu. 

Inwestycja obejmuje: budowę dróg, 
chodników, kanału deszczowego z drena-
żem, wyniesionych przejść dla pieszych, 
oznakowania oraz miejsc parkingowych. 
W pierwszym etapie wybudowano pod-
ziemny zbiornik retencyjny i przyłączono 
do kanalizacji wszystkie istniejące w tym 
rejonie dreny. 

Rozpoczął się drugi etap prac w tym 
rejonie o wartości 4 mln. zł, na który 

Budowa dróg w rejonie ul. Malinowej w Palędziu 

Gmina Dopiewo pozyskała 1,52 mln. zł 
dofinansowania. Wykonawcą obu etapów 
jest firma PERFECTA Robert Gąsiorek 
z Komornik.

II etap Inwestycji wykonywany jest 
z dofinansowaniem z Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg w ramach projektu 
pn. „Budowa ulic Wrzosowej (na odcin-

ku od ul. Leśnej do ul. Malinowej) oraz 
Malinowej (na odcinku od ul. Wrzosowej 
do ul. Oliwkowej) wraz z budową kana-
lizacji deszczowej w Palędziu w Gminie 
Dopiewo”.

Tekst i fot. Michał Juskowiak  
i Rafał Król

Ostatni etap budowy ul. Leśnej w Dąbrowie 

Rozpoczęły się 
prace związane z bu-
dową środkowego, 
liczącego  ponad 
pół kilometra, od-
cinka ul. Leśnej, łą-
czącego ul. Wiejską 
z ul. Batorowską. 
Koszt budowy to 
ponad 5,2 mln zł.  

Na realizację inwestycji Urząd Gminy 
Dopiewo pozyskał dofinansowanie ze 
środków Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg w wys. 1,52 mln zł.  O szczegó-
łach przypomnieliśmy w poprzednim 
numerze „Czasu Dopiewa”.

MJ, fot. Rafał Król

Rozpoczęta budowa drogi na ul. Leśnej 
- od ul. Rolnej do ul. Dojazd.

Wybudowany odcinek drogi na ul. Leśnej  - od ul. Wiejskiej do ul. Rolnej.
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inwestycje

Uwaga! Mieszkańcy Skó-
rzewa i Dąbrowy! 

W związku z planowaną przebudo-
wą ul. Batorowskiej na odcinku leżą-
cym w Wysogotowie (Gmina Tarnowo 
Podgórne) od wtorku 20 lutego 2024 r. 
- od godziny 7:00 zostanie wprowadzona 
czasowa organizacja ruchu.

Prace podzielone są na 2 etapy. 
Każdy ma trwać ok. 4 miesięce. 

Etap I (od 20 lutego do ok. 20 
czerwca 2024 r.):

Ul. Batorowska zostanie całkowicie 
zamknięta na odcinku od ul. Długiej 
w Wysogotowie do granicy Gminy Dopie-
wo - przed ul. Przedszkolną w Dąbrowie. 
Będzie na tym odcinku obowiązywał 
całkowity zakaz ruchu w obu kierun-
kach z wyłączeniem mieszkańców posesji 
przy ul. Batorowskiej 1, 1B i 2 oraz ul. 
Świerkowej w Dąbrowie. Będą oni mieli 
zapewniony dojazd do swoich posesji 
od obu stron zamkniętego odcinka ul. 
Batorowskiej. Na ul. Batorowskiej na 
odcinku od ul. Leśnej w Dąbrowie do 
granicy Gminy Dopiewo zostanie utrzy-
many ciąg pieszy.

Na odcinku ul. Batorowskiej od ul. 
Długiej w Wysogotowie do wjazdów do 
hal przy ul. Bukowskiej (DW307) będzie 
obowiązywał ruch jednokierunkowy 
w kierunku ul. Bukowskiej (DW 307), 
a prace drogowe będą prowadzone po-
łówkowo na jednym z pasów ruchu.

W pierwszym etapie prac:
-  dojazd dla mieszkańców ul. Leśnej 

w Dąbrowie (z odcinka od ul. Bato-
rowskiej do ul. Wysogotowskiej) bę-
dzie zapewniony przez ul. Wierzbową, 
następnie ul. Długą, ul. Batorowską 
i ul. Pszenną w Wysogotowie. 

Zmiana organizacji ruchu  

-  wyjazd dla mieszkańców ul. Leśnej 
w Dąbrowie będzie zapewniony przez 
ul. Pszenną, a następnie ul. Batorow-
ską w Wysogotowie w kierunku ul. 
Bukowskiej (DW 307).

Etap II (od ok. 20 czerwca do 
ok. 20 października 2024 r.): 

Odcinek ul. Batorowskiej od ul. Dłu-
giej w Wysogotowie do granicy Gminy 
Dopiewo - przed ul. Przedszkolną w Dą-
browie zostanie otwarty. 

Na odcinku od ul. Długiej w Wyso-
gotowie do posesji przy ul. Batorowskiej 
15 prace będą prowadzone w poboczu, 
umożliwiając ruch dwukierunkowy. 

Od posesji przy ul. Batorowskiej 15 do 
ul. Bukowskiej (DW 307) ul. Batorowska 
będzie całkowicie nieprzejezdna. Utrzy-
many zostanie dojazd do hal w sposób 
wahadłowy.

Mapa objazdów ul. Batorowskiej w m. Wysogotowo

W drugim etapie prac:
-  dojazd dla mieszkańców ul. Leśnej 

i ul. Świerkowej w Dąbrowie oraz 
posesji przy ul. Batorowskiej 1, 1B 
i 2 do posesji będzie zapewniony 
bezpośrednio z ul. Batorowskiej 

-  dojazd do niej możliwy będzie od 
strony Skórzewa i z ul. Długiej w Wy-
sogotowie.
Urząd Gminy Dopiewo będzie na 

bieżąco informował o ewentualnych 
zmianach w harmonogramie etapów prac 
związanych z przedmiotową inwestycją. 

Inwestorem przebudowy ul. Bato-
rowskiej w Wysogotowie jest Gmina 
Tarnowo Podgórne.

UGD 
fot. R. Król
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inwestycje

W lutym Urząd Gminy Dopiewo 
ogłosił przetarg na przebudowę długo 
wyczekiwanej przez mieszkańców drogi 
powiatowej - powstanie ścieżka pieszo - 
rowerowa z kostki betonowej z mikrofazą 
na 2-kilometrowym odcinku, od skrzy-
żowania ul. Pocztowej (2401P) z ul. Ojca 
Mariana Żelazka (2391P) w Palędziu do 
ul. Klonowej w Gołuskach.

Przewiduje się również wykonanie 
chodnika, oświetlenia, zatok autobuso-
wych i odwodnienia. Usunięcie kolizji 
mediów oraz nasadzenie drzew i krze-
wów. 

Inwestycja ma przede wszystkim 
poprawić bezpieczeństwo pieszych 
i rowerzystów na tym odcinku.

Przetarg na budowę ścieżki Palędzie - Gołuski

Pod koniec lutego Urząd Gminy 
Dopiewo planuje ogłosić przetarg na 
budowę ul. Leśnej w Palędziu. Zakres 
prac obejmuje: budowę prawie 0,5 km 
drogi z nawierzchni z mieszanki mine-
ralno-asfaltowej wraz z odwodnieniem, 
chodnika, zjazdów do posesji z kostki 
betonowej i kanalizację deszczową. 

Celem inwestycji jest zwiększenie 
warunków bezpieczeństwa użytkow-
ników ruchu drogowego, podniesienie 
parametrów technicznych i eksploata-

Przetarg na budowę ul. Leśnej w Palędziu

cyjnych drogi oraz wzrost dostępności 
budynków użyteczności publicznej. 

Na projekt pn. „Budowa drogi gmin-
nej nr 325116P (ul. Leśna) w miejscowo-
ści Palędzie …” Urząd Gminy Dopiewo 
pozyskał dofinansowanie w wysokości 
ponad 1,6 mln ze środków Unii Euro-

pejskiej, z Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020.

Tekst i fot. Michał Juskowiak

Tekst i fot. Michał Juskowiak

Jesteś pomysłowy! Bądź aktywny! 
Weź udział w 9. edycji Dopiewskiego 
Budżetu Obywatelskiego – będzie to 
Twój wkład w rozwój Gminy! Napisz 
projekt, zbierz poparcie, a następnie 
wybierz najlepszy pomysł poprzez gło-
sowanie. Budżet obywatelski to 300 tys. 
zł do podziału między 3 grupy sołectw.

Projekty zmieniają  
sołectwa

Do tej pory zrealizowano 21 zwycię-
skich projektów wybranych do realizacji 

Zgłoś projekt w Dopiewskim Budżecie Obywatelskim!

przez mieszkanki i mieszkańców gminy, 
w ramach Budżetu Obywatelskiego. Są to 
m.in.: pumptrucki w Dąbrówce i Więcko-
wicach, boisko w Palędziu, zagospodaro-
wanie rekreacyjnego centrum Konarzewa  
i uporządkowanie dwóch parków: „Leśny 
zakątek” w Skórzewie i „Park Wiejski” 
w Gołuskach, doposażono Ochotnicze 
Straże Pożarne: jednostka w Dopiewie 
zyskała motorówkę, OSP w Palędziu 
bogatsze jest o quad, mundury i basen 
pożarniczy, a  strażacy w Zakrzewie 
w tym roku otrzymają mechaniczny 
zestaw ratowniczy. DOPIEWSKI 

BUDŻET OBYWATELSKI

dopiewo.pl

ZGŁOŚ PROJEKT
od 21.03.2024 
do 10.05.2024

WERYFIKACJA
od 11.05.2024 
do 20.06.2024

GŁOSOWANIE
od   9.09.2024 
do 29.09.2024

OGŁOSZENIE WYNIKÓW
do 10.10.2024

Więcej na: 
dopiewo.konsultacjejst/budzet-obywatelski

obserwuj!polub! zobacz!

Gmina Dopiewo jest na portalach społecznościowych.
Nasze profile to: 
Facebook: Gmina Dopiewo - strona oficjlna
Instagram: gminadopiewo
YouTube: GminaDopiewo

luty 2024 11



inwestycje / oświata

Najwięcej projektów zrealizo-
wano w sołectwach Gołuski i Skó-
rzewo - 5, następnie w Konarzewie  
i Palędziu - 3, a sołectwa Dąbrowa, 
Dopiewiec i Trzcielin nadal czekają na 
swoje pierwsze zwycięstwo. 

Zgłoś swój projekt
Każda pełnoletnia mieszkanka lub 

mieszkaniec, od 21 marca do 10 maja 
może, wyłącznie elektronicznie, zgłosić 
swój projekt (na stronie: www.dopiewo.
konsultacjejst.pl/budzet-obywatelski.), 
w ramach grupy sołectw, do której należy 
sołectwo w którym mieszka. Musi go 
poprzeć co najmniej 15 mieszkańców 
sołectwa, którzy ukończyli 16 lat. 
Grupa I - obejmuje 3 największe pod 

względem liczby mieszkańców so-
łectwa gminy: Dąbrówka, Dopiewo 
i Skórzewo – maksymalna kwota 
projektu może wynieść 145 000 zł, 
a minimalna 50 000 zł.

Grupa II - obejmuje 3 najmniejsze 
pod względem liczby mieszkańców 
sołectwa gminy: Gołuski, Trzcielin 
i Więckowice - maksymalna kwota 
projektu może wynieść 60 000 zł, 
a minimalna 15 000 zł.

Grupa III - obejmuje pozostałe sołectwa 
gminy: Dąbrowa, Dopiewiec, Kona-
rzewo, Palędzie i Zakrzewo – maksy-
malna kwota projektu może wynieść 
95 000 zł, a minimalna 25 000 zł.
Projekty w ramach DBO realizowa-

ne są do wyczerpania budżetu w danej 
grupie sołectw. Oznacza to, że jeśli pro-
ponowany koszt realizacji zwycięskiego 
projektu jest niższy, niż cała kwota prze-
widziana w danej grupie sołectw będzie 
realizowany - z pozostałych środków 
finansowych - projekt, który zajął kolej-
ne miejsce pod względem liczby głosów 
i mieści się w puli środków w grupie.

Szczegółowy harmonogram, wy-
jaśnienia, poradniki czy opisy zre-
alizowanych projektów, na bieżąco 
można śledzić na stronie internetowej  
www.dopiewo.konsultacjejst.pl/
budzet-obywatelski.

Masz pytania? 
Nie wiesz, czy projekt wpisuje się 

w zadania samorządu gminnego? Zasta-
nawiasz się czy działka, na której ma być 
zrealizowany projekt należy do Gminy 
Dopiewo? 

Śmiało, zadzwoń do nas! 
Jesteśmy do Twojej dyspozycji pod 

numerami telefonów: 61 814 83 31, 61 
89 06 373,  61 89 06 372

Wolisz napisać e-mail? Wyślij go na 
urząd_gminy@dopiewo.pl.

Tekst i graf. Michał Juskowiak

Zbliża się termin rekrutacji do 12 pu-
blicznych przedszkoli w Gminie Dopiewo. 
Zgodnie z harmonogramem od 4 marca 
placówki te rozpoczną przyjmowanie 
wniosków o przyjęcie do przedszkola 
wraz z dokumentami potwierdzającymi 
spełnienie przez dziecko warunków / 
kryteriów branych pod uwagę w procesie 
rekrutacji. Zakłada się 2 etapy naboru 
- najpierw brane są pod uwagę kryte-
ria ustawowe, a w następnej kolejności 
kryteria sformułowane przez gminę jako 
organ prowadzący placówki oświatowe. 

Rekrutacja do przedszkoli

To kolejny nabór w naszej Gminie, 
podczas którego staramy się zapropo-
nować ofertę dla najmłodszych, która – 
mamy nadzieję – wyczerpuje zapotrzebo-
wanie na opiekę przedszkolną, a wszyscy 
chętni rodzice znajdą w przedszkolach 
miejsce dla swoich dzieci tak, jak miało 
to miejsce do tej pory. W publicznych pla-
cówkach pod opieką wykwalifikowanych 
wychowawczyń rozwija swoje wczesne 
kompetencje i bezpiecznie spędza czas 
ok. 1900 dzieci. Mamy nadzieję, że nie 
inaczej będzie również po naborze 2024 r. 

Szczegółowe informacje dotyczą-
ce procedur, postępowania rekruta-
cyjnego, harmonogramu i kryteriów 
naboru znaleźć można w materiałach 
udostępnionych na stronie dopiewo.pl 
w zakładkach kontakty i oświata. Ze jej 
pośrednictwem można przejść na strony 
przedszkoli, gdzie można znaleźć do-
datkowe informacje. 

Zbigniew Mamys 
Fot. Adam Meller
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LGD

Umowę ramową zapewniającą Lo-
kalnej Grupie Działania „Źródło” 5 510 
783,90 EUR podpisali 25.01.2024 r. 
w Buku Wicemarszałek Województwa 
Wielkopolskiego Krzysztof Grabowski 
i Waldemar Przybyszewski, prezes Sto-
warzyszenia.

W spotkaniu uczestniczyli przedsta-
wiciele zarządu i rady Stowarzyszenia 
oraz samorządowcy. LGD Źródło dzia-
ła na obszarze 4 gmin: Buk, Dopiewo, 
Komorniki i Stęszew.  Gminę Dopiewo 
reprezentował zastępca Wójta Gminy 
Dopiewo Paweł Jazy. 

Przyjęto wielofunduszową stra-
tegię obejmującą środki z:
•  Planu Strategicznego dla Wspólnej 

Polityki Rolnej, 
• Europejskiego Funduszu Rozwoju 

Regionalnego 
• Europejskiego Funduszu Społecz-

nego +. 
Fundusze mogą być przeznaczone na 

działania polegające m.in. na: doposaże-
niu ogólnodostępnej infrastruktury, or-
ganizację warsztatów, rozwój dziedzictwa 
lokalnego i zielonej infrastruktury oraz 
działania wspierające placówki oświa-
towe. Znaczna część środków została 
skierowana na rozwój działalności gospo-
darczej. Pierwsze nabory w tym zakresie 
powinny zostać ogłoszone jesienią 2024. 
Na szczególną uwagę zasługują również 
projekty grantowe dla NGO.

„Źródło”  to jedna z 30 Lokalnych 
Grup Działania na terenie Wielkopolski, 
które w sumie otrzymają 128,5 mln EUR 
na rozwój wielkopolskiej wsi. Działają 
one na zasadzie stowarzyszeń obejmu-
jących 3 sektory: publiczny, prywatny 
i pozarządowy.  LGD „Źródło” rozpoczęło 
działalność w 2009 r. Do 2023 r. zrze-
szało 3 gminy: Buk, Dopiewo i Stęszew 
(Komorniki dołączyły w zeszłym roku).  
W latach 2007-2013 LGD wydatkowało 
5 375 126 zł z PROW - dofinansowano 78 
projektów. Z PROW na lata 2014-2020 

5,5 mln EUR dla LGD Źródło

Makieta plenerowa grodu w Dąbrówce przy Szkole 
Podstawowej im. Kawalerów Orderu Uśmiechu.

Przystań żeglarska w Zborowie.

Wiata w Żarnowcu.

wydatkowało 2 111 315 EUR - dofinan-
sowano 90 projektów. Ze środków LGD 
współfinansowano m.in. modernizację 
Owocowej Plaży i przystań żeglarską 
nad Jeziorem Niepruszewskim, teren 
rekreacyjny w Żarnowcu, makietę ple-

nerową i książkę: "Gród w Dąbrówce 
wart poznania” . Więcej informacji 
o konkursach: lgdzrodlo.pl

Tekst i fot. Michał Juskowiak
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wydarzenia

Kalendarz wydarzeń

luty 2024

opracowanie: M. Juskowiak, R. Król

01-03.03.2024
PANTERA CUP 
Turniej piłki ręcznej dziewcząt
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

05.03.2024
Spotkanie z autorem książek
o Czarnobylu - Borysem Tynką
Biblioteka w Dopiewie
ul. Konarzewska 12

05.03.2024
Kiermasz 
Ozdób Wielkanocnych
Sala widowiskowa CRK
w Konarzewie
ul. Poznańska 19a

05-07.03.2024
Dopiewskie Igrzyska 
Przedszkolaków ZEUSKI
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

07.03.2024
Koncert z okazji Dnia Kobiet – 
Jose Torres Trio z gościnnym 
udziałem Alberto Amati
Sala widowiskowa CRK
w Konarzewie
ul. Poznańska 19a

08.03.2024
Sportowy Wieczór i wręczenie 
stypendium młodym 
sportowcom
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

09.03.2024
Maraton Fitness
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

15.03.2024
Spektakl dla dzieci 
pt. „Owieczka Bella”
GOK w Dopiewcu
ul. Szkolna 11

 18.03.2024
Spotkanie edukacyjne
z Michałem Filipiakiem
Filia biblioteczna w Skórzewie
ul. Kozierowskiego 1

19.03.2024
Warsztaty plecionkarskie dla 
dzieci
Biblioteka w Dopiewie
ul. Konarzewska 12

22-24.03.2024
Międzynarodowa 
Wystawa Kotów Rasowych
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

25.03.2024
Śniadanie Wielkanocne 
Klubu Seniora Promyk
Sala widowiskowa CRK
w Konarzewie
ul. Poznańska 19a

MARZEC

16.03.2024
Koncert Wieniawski Piano Trio
Wystąpią:
- Tomasz Kulisiewicz – skrzypce,
- Zofia Kulisiewicz – wiolonczela,
- Przemysław Witek – fortepian.

17.03.2024
Koncert Anna Lasota & Oskar Stabno
Wystąpią:
- Anna Lasota – sopran,
- Oskar Stabno – fortepian.

23.03.2024
Koncert Jarosław Thiel
& Soliści Wrocławskiej Orkiestry Barokowej
Wystąpią:
- Jarosław Thiel – wiolonczela barokowa,
- Soliści Wrocławskiej Orkiestry Barokowej.

MIEJSCE:
Sala widowiskowa CRK w Konarzewie, ul. Poznańska 19a

BILETY:
GBPiCK w Dopiewie oraz online na: www.bibldop.pl/bilety

GMINA DOPIEWO

tel. 61 814 82 62 tel. 61 814 80 20

ORGANIZATOR WYDARZEŃ:

- wydarzenie płatne.

- wydarzenie bezpłatne,NGO
ORGANIZACJE POZARZĄDOWE

tel. 882 006 090, 600 469 489

06.04.2024
Turniej Samorządowców
w piłce nożnej halowej
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

11.04.2024
Spotkanie autorskie z Agnieszką 
Zakrzewską
Filia biblioteczna w Skórzewie
ul. Kozierowskiego 1

14.04.2024
Wiosenny Turniej Siatkówki
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

15.04.2024
Spotkanie Klubu Seniora 
Promyk
Sala widowiskowa CRK w 
Konarzewie
ul. Poznańska 19a

26.04.2024
Koncert Krawczyk Show
Sala widowiskowa CRK w 
Konarzewie
ul. Poznańska 19a

28.04.2024
Turniej Piłki Nożnej Amatorów
Boisko Orlik 2012 w Skórzewie
ul. Kozierowskiego 1

KWIECIEŃ

Miejsce 

na Twoje 

Wydarzenie

Organizujesz wydarzenia dla 
mieszkańców Gminy? Napisz 

e-mail: czas@dopiewo.pl w celu
wpisania wydarzenia w kalendarz.
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wydarzenia

Kalendarz wydarzeń

luty 2024

opracowanie: M. Juskowiak, R. Król
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Ozdób Wielkanocnych
Sala widowiskowa CRK
w Konarzewie
ul. Poznańska 19a

05-07.03.2024
Dopiewskie Igrzyska 
Przedszkolaków ZEUSKI
Hala GOSiR w Dopiewie
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07.03.2024
Koncert z okazji Dnia Kobiet – 
Jose Torres Trio z gościnnym 
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Sala widowiskowa CRK
w Konarzewie
ul. Poznańska 19a
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ul. Polna 1a

09.03.2024
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Wystawa Kotów Rasowych
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

25.03.2024
Śniadanie Wielkanocne 
Klubu Seniora Promyk
Sala widowiskowa CRK
w Konarzewie
ul. Poznańska 19a

MARZEC

16.03.2024
Koncert Wieniawski Piano Trio
Wystąpią:
- Tomasz Kulisiewicz – skrzypce,
- Zofia Kulisiewicz – wiolonczela,
- Przemysław Witek – fortepian.

17.03.2024
Koncert Anna Lasota & Oskar Stabno
Wystąpią:
- Anna Lasota – sopran,
- Oskar Stabno – fortepian.

23.03.2024
Koncert Jarosław Thiel
& Soliści Wrocławskiej Orkiestry Barokowej
Wystąpią:
- Jarosław Thiel – wiolonczela barokowa,
- Soliści Wrocławskiej Orkiestry Barokowej.
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Sala widowiskowa CRK w Konarzewie, ul. Poznańska 19a
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GBPiCK w Dopiewie oraz online na: www.bibldop.pl/bilety
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- wydarzenie płatne.

- wydarzenie bezpłatne,NGO
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14.04.2024
Wiosenny Turniej Siatkówki
Hala GOSiR w Dopiewie
ul. Polna 1a

15.04.2024
Spotkanie Klubu Seniora 
Promyk
Sala widowiskowa CRK w 
Konarzewie
ul. Poznańska 19a

26.04.2024
Koncert Krawczyk Show
Sala widowiskowa CRK w 
Konarzewie
ul. Poznańska 19a

28.04.2024
Turniej Piłki Nożnej Amatorów
Boisko Orlik 2012 w Skórzewie
ul. Kozierowskiego 1

KWIECIEŃ

Miejsce 

na Twoje 

Wydarzenie

Organizujesz wydarzenia dla 
mieszkańców Gminy? Napisz 

e-mail: czas@dopiewo.pl w celu
wpisania wydarzenia w kalendarz.

Opr. M. Juskowiak i R. Król
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bezpieczeństwo

314 interwencji i kontroli odnotowali 
w „Dzienniku Służby” strażnicy gminni 
z Dopiewa w styczniu 2024 r. 

Ponad połowę z nich stanowiły Kon-
trole porządkowe - 147 (stanu czystości 
na terenach użyteczności publicznej ta-
kich jak place zabaw, miejsca rekreacji; 
parków - z uwzględnieniem projektów 
świątecznych; obowiązków właścicieli 
nieruchomości dot. zbierania i segrega-
cji odpadów komunalnych, odśnieżania 
chodników, obowiązku przyłączenia do 
kanalizacji i składania deklaracji „śmie-
ciowych”).

Mniej więcej po równo było kontroli 
ruchu drogowego i kontroli bezpieczeń-
stwa. 

Kontrola ruchu drogowego – 68 
(prawidłowości parkowania pojazdów 
- z uwzględnieniem ograniczeń wy-
nikających z oznakowania w strefach 
zamieszkania; prowadzenia prac dro-

Kronika Straży Gminnej w Dopiewie
gowych - z uwzględnieniem zezwoleń;  
pomiary natężenia ruchu - pod kątem 
zgłaszania wniosków do uprawnionych 
organów związanych z usprawnieniem 
i bezpieczeństwem w ruchu drogowym; 
bezpieczeństwa pieszych w okolicy pla-
cówek oświatowych - ze szczególnym 
uwzględnieniem godzin  rozpoczęcia 
i zakończenia zajęć)     

Kontrole bezpieczeństwa - 63 (obiek-
tów użyteczności publicznej, miejsc 
rekreacji i odpoczynku mieszkańców, 
miejsc gromadzenia się młodzieży i osób 
spożywających alkohol, miejsc przeby-
wania osób bezdomnych, miejsc i obiek-
tów narażonych na kradzieże, włamania 
i wandalizm). 

Najmniej liczną grupą były interwen-
cje związane ze zwierzętami – 36 (odłów 
bezpańskich psów, kontrola obowiązku 
nadzoru nad zwierzętami, zgłoszenia 
dot. wypadków z udziałem zwierząt 

i padłych osobników).                                                                                                           

Wybrane interwencje 
Pouczono – 32 osoby,  wylegity-

mowano  - 95, ukarano mandatem – 6 
osób, w tym:
• właściciela psa nie sprawującego 

należytego nadzoru nad zwierzę-
ciem - 3.01.2024 r. w Dąbrowie,

• sprawcę wylewania nieczystości do 
kanalizacji deszczowej - 5.01.2024 
r. w Dąbrówce,

• sprawcę wykroczenia drogowego - 
23.01.2024 r. w Dopiewie.

Adam Półtoraczyk 
Komendant  Straży  

Gminnej w Dopiewie

OSP DOPIEWO
2.01.2024 – Dopiewo, ul. Ks. Alfonsa 

Majcherka – izolowane zdarzenie 
medyczne/ zabezpieczenie lądowania 
Lotniczego Pogotowia Ratunkowego.

4.01.2024 – Dopiewiec, ul. Szkolna – 
zderzenie 2 pojazdów (2 osoby po-
szkodowane).

4.01.2024 – Dopiewo, ul. Wiśniowa – 
zalana piwnica.

4.01.2024 – Dopiewo, ul. Wiśniowa 
– zalana posesja, pomieszczenia 
warsztatowe oraz piwnica.

6.01.2024 – Dopiewo, ul. Wiśniowa – 
zalana piwnica.

Kronika Ochotniczej Straży Pożarnej

8.01.2024 – Dopiewo, ul. Poznańska – 
pożar altany.

9.01.2024 – Zborowo, ul. Wioślarska 
– zalana piwnica.

9.01.2024 – Fiałkowo, ul. Więckowska 
– wybuch przemysłowego pieca ga-
zowego – 1 osoba poszkodowana.

11.01.2024 – Pokrzywnica, ROD Siero-
sław II – pożar poddasza w budynku 
mieszkalnym.

14.01.2024 – Dopiewo, ul. Wiśniowa – 
zalana piwnica.

14.01.2024 – Zbiórka Młodzieżowej 
Drużyny Pożarniczej w Dopiewie. 
Prezentacja sprzętu dostępnego 
w samochodach nowym członkom. 
Integracja przy składaniu modeli 
pojazdów ratowniczych 3D.

15.01.2024 – Dopiewo, ul. Łąkowa – 
pożar budynku (alarm fałszywy).

15.01.2024 – Dopiewo, ul. Wyzwolenia 
– zalana piwnica.

18.01.2024 – Lisówki, ul. Leśne Zacisze 
– poszukiwania osoby zaginionej.

20.01.2024 – Dopiewo, ul. Komunalna – 
połamana gałąź zwisająca nad drogą.

22.01.2024 – ćwiczenia z zakresu ra-
townictwa wodno-lodowego nad 
jeziorem Niepruszewskim w miejsco-
wości Zborowo. Druhowie testowali 
nowy sprzęt i doskonalili techniki 
ratownictwa. 

23.01.2024 – Zborowo, ul. Wioślarska 
– zalana piwnica.

23.01.2024 – Lisówki, ul. Leśne Zaci-
sze – pomoc Zespołowi Ratownic-
twa Medycznego oraz zabezpieczenie 
lądowania Lotniczego Pogotowia 
Ratunkowego.

24.01.2024 – Wielka Wieś, ul. Storczyko-
wa – pochylone drzewo (dyspozycja 
dla SH).

25.01.2024 – Dopiewiec, ul. Leśna – 
rozpoznanie zagrożenia (pochylone 
drzewo).

27.01.2024 – Dopiewo, ul. Powstańców 
– pochylone drzewo.

29.01.2024 – Dopiewiec, ul. Szkolna – 
zderzenie z udziałem dwóch pojazdów 
(2 osoby poszkodowane).

31.01.2024 – Dopiewo, ul. Nowa – za-
bezpieczenie lądowania Lotniczego 
Pogotowia Ratunkowego.
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bezpieczeńtwo

OSP PALĘDZIE

1.01.2024 – Skórzewo, ul. Grafitowa 
– otwarcie zatrzaśniętych drzwi 
w mieszkaniu.

2.01.2024 – Dopiewo, ul. Ks. Alfonsa 
Majcherka – zabezpieczenie lądo-
wania LPR (pomoc w transporcie 
pacjenta).

4.01.2024 – Dopiewiec, ul. Szkolna – 
wypadek dwóch samochodów (dwie 
osoby poszkodowane).

4.01.2024 – Dopiewo, ul. Wiśniowa – 
pompowanie wody z zalanych posesji.

8.01.2024 – Dopiewo, ul. Poznańska – 
pożar pomieszczeń gospodarczych.

11.01.2024 – Zakrzewo, ul. Bukowska 
– wypadek czterech samochodów 
osobowych (dwie osoby poszkodo-
wane).

14.01.2024 – Dą-
brówka, ul. Bukowa 
– rozpoznanie za-
grożenia (załączona 
czujka tlenku węgla).
15.01.2024 – Do-
piewo, ul. Łąkowa 
– pożar budynku 
mieszkalnego (alarm 
fałszywy).
23.01.2024 – Dą-
browa, ul. Leśna 
– wypadek dwóch 
samochodów oso-
bowych (dwie osoby 

poszkodowane).
27.01.2024 – Dąbrówka, ul. Poznańska/

Malinowa – kolizja dwóch samocho-
dów osobowych.

28.01.2024 – Palędzie, ul. Leśna – wspól-
ny 32. Finał WOŚP.

29.01.2024 – Dąbrówka, S11 – wypa-
dek samochodu ciężarowego z sa-
mochodem osobowym (jedna osoba 
poszkodowana zabrana do szpitala).

29.01.2024 – Dopiewiec, ul. Szkolna 
– wypadek samochodu osobowego 
z radiowozem (dwie osoby poszko-
dowane zabrane do szpitala).

31.01.2024 – Dopiewo, ul. Nowa – za-
bezpieczenie lądowania LPR.

OSP ZAKRZEWO
3.01.2024 – Skórze-
wo, ul. Poznańska 
– zabezpieczenie lą-
dowania Lotniczego 
Pogotowia Ratowni-
czego.
4.01.2024 – Skórze-
wo, ul. Kminkowa 
– zabezpieczenie lą-
dowania Lotniczego 
Pogotowia Ratowni-
czego.
6.01.2024 – Dąbro-
wa, ul. Krańcowa – 
pomoc w otwarciu 
mieszkania.

6.01.2024 – Skórzewo, ul. Dobra – pożar 
sadzy w kominie.

8.01.2024 – Skórzewo, ul. Porankowa 
– zalana piwnica.

9.01.2024 – Sierosław, Pokrzywnica 
działki – kolizja 2 samochodów 
osobowych.

10.01.2024 – Skórzewo, ul. Poznańska 
(sklep) – załączenie się monitoringu 
przeciwpożarowego.

10.01.2024 – Zakrzewo, ul. Olszynowa 
– załączenie się czujki czadu, naj-
pewniej awaria urządzenia.

11.01.2024 – Sierosław działki – pożar 
domku letniskowego.

23.01.2024 – Dąbrowa, ul. Leśna – kolizja 
2 samochodów osobowych.

24.01.2024 – Zakrzewo, DK 307, zjazd na 
S11 – kolizja samochodu osobowego 
z ciężarówką.

28.01.2024 – Palędzie – udział w Wiel-
kiej Orkiestrze Świątecznej Pomocy.

29.01.2024 – Dąbrówka, S11 – kolizja 
2 samochodów osobowych.

29.01.2024 – Zakrzewo, ul. Długa – 
potrącanie sarny przez samochód 
osobowy.

Opracował: Rafał Król,  
na podstawie informacji OSP. 

Fot. Arch. OSP

Prezes Sądu Okręgowego w Pozna-
niu zwrócił się do Rady Gminy Dopiewo 
z prośbą o przeprowadzenie wyborów 
uzupełniających ławników na Kadencję 
2024-2027:

do Sądu Okręgowego w Poznaniu 
wybranych ma być 2 ławników, w tym 
0 do orzekania w sprawach z zakresu 
prawa pracy, do Sądu Rejonowego Po-

Zgłoś się na ławnika
znań – Grunwald  i Jeżyce w Poznaniu 
wybranych ma być 5 ławników, w tym 
3 do orzekania w sprawach z zakresu 
prawa pracy. 

Rada Gminy informuje o możliwości 
zgłaszania kandydatów w terminie do 
8 marca 2024 r. na adres: Rada Gminy, 
ul. Leśna 1c, 62 – 070 Dopiewo, 

Szczegółowe informacje dotyczące 
wyborów można znaleźć na stronie www.
dopiewo.pl, a także w Urzędzie Gminy 
w Dopiewie - Biuro Rady Gminy, pokój 
nr 102, tel.  061 89 06 367.

 

DG
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wojsko / nieruchomości

Kwalifikacja wojskowa na obszarze 
województwa wielkopolskiego potrwa 
do 30 kwietnia 2024 r.  Dla Gminy Do-
piewo: dla mężczyzn - w terminie od 14 
do 25 marca 2024 r., a dla kobiet - 10 
kwietnia 2024 r., w godzinach 8 – 13, 
w Poznaniu, ul. Słowackiego 8 - w bu-
dynku Starostwa Powiatowego.  

Zgodnie z rozporządzeniem Ministra 
Obrony Narodowej z 10 listopada 2023 r. 
w sprawie przeprowadzenia kwalifikacji 
wojskowej w 2024 r., wzywa się:
• mężczyzn urodzonych w 2005 r.
• mężczyzn urodzonych w latach 

2000-2004, którzy nie posiadają 
jeszcze określonej kategorii zdol-
ności do czynnej służby wojskowej;

• osoby, które w latach 2022–2023: 
a) zostały uznane przez powiato-
we komisje lekarskie za czasowo 
niezdolne do służby wojskowej ze 
względu na stan zdrowia, jeżeli okres 
tej niezdolności upływa przed za-
kończeniem kwalifikacji wojskowej,  
b) zostały uznane przez powiato-
we komisje lekarskie za czasowo 
niezdolne do służby wojskowej ze 
względu na stan zdrowia, jeżeli 
okres tej niezdolności upływa po 
zakończeniu kwalifikacji wojskowej 
i złożyły wniosek o zmianę kategorii 

Rusza kwalifikacja wojskowa 2024 – ważne informacje

zdolności, o którym mowa w art. 64 
ust. 4 ustawy z dnia 11 marca 2022 
r. o obronie Ojczyzny, zwaną dalej 
„ustawą”, przed dniem zakończenia 
kwalifikacji wojskowej; 

• kobiety urodzone w latach 1997–
2005 posiadające kwalifikacje przy-
datne do służby wojskowej, które 
nie stawały jeszcze do kwalifikacji 
wojskowej, oraz kobiety pobiera-
jące naukę w celu uzyskania tych 
kwalifikacji, które w roku szkolnym 
lub akademickim 2023/2024 kończą 
studia na kierunkach lub kończą 
naukę w zawodach, o których mowa 
w przepisach wydanych na podsta-

wie art. 60 ust. 7 ustawy; 
• osoby, które ukończyły 18 lat życia 

i zgłosiły się ochotniczo do kwali-
fikacji wojskowej; 

• osoby o nieuregulowanym stosunku 
do służby wojskowej do końca roku 
kalendarzowego, w którym kończą 
60 lat życia, jeżeli nie posiadają 
określonej kategorii zdolności do 
czynnej służby wojskowej i zgłosiły 
się do kwalifikacji wojskowej.

Patrycja Plewińska, Kierownik  
Referatu Spraw Obywatelskich 

i Działalności Gospodarczej 
Fot. Arch. UG Dopiewo

w II poł. 2023 r.
Uruchomienie programu Bezpiecz-

ny Kredyt Mieszkaniowy 2 % latem 
2023 r. spowodowało wiele zmian na 
ogólnopolskim i lokalnym rynku nie-
ruchomości. Wspomniany program 
zainicjował kilka zjawisk jedocześnie. 
Do najważniejszych zaliczyć można 
wzmożony popyt na najtańsze nieru-
chomości. Mieszkania i domy w cenach 
mieszczących się w ustawowym limicie 
(700.000 złotych dla singli i 800.000 
złotych dla par) zaczęły się sprzedawać, 
jak ciepłe bułeczki. Zmasowany napływ 
klientów do biur sprzedaży deweloperów 
oraz agencji nieruchomości spowodował 
znaczne podwyżki cen takich nierucho-
mości, a także braki w ich dostępności. 
W przypadku tego segmentu rynku 
mieliśmy do czynienia zdecydowanie 
z przewagą popytu nad podażą. W seg-
mencie nieruchomości droższych (niż 
ustawowy limit) mieliśmy do czynienia 
z pewnymi oznakami ożywienia, lecz 
tu barierą nadal była niska zdolność 
kredytowa kupujących oraz wysokie 

Rynek nieruchomości w Gminie Dopiewo
stopy procentowe. Na rynku komer-
cyjnym widać było pewną stagnację, 
ponieważ przedsiębiorcy wstrzymali 
wiele decyzji do czasu wyjaśnienia się 
sytuacji politycznej w kraju.

Mieszkania
Mieszkania w Gminie Dopiewo po-

wstawały głównie w: Skórzewie, Dąbrów-

ce oraz Dopiewcu. W tych trzech lokaliza-
cjach skupiło się ponad 90 % aktywności 
lokalnych deweloperów. W ostatnim 
półroczu dało się zauważyć ożywienie 
w sprzedaży najtańszych mieszkań spo-
wodowane wprowadzeniem w lipcu pro-
gramu Bezpieczny Kredyt Mieszkaniowy 
2 %. Deweloperzy starali się dopasować 
nową podaż do tego programu, wpro-
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nieruchomości

wadzając do sprzedaży więcej mieszkań 
o mniejszym metrażu. Zmianę 
struktury podaży widać dobrze 
na przykładzie oferty firmy Linea 
w Dopiewcu, która jeszcze kil-
ka lat temu miała w ofercie głów-
nie domy szeregowe i lokale 
o powierzchni ponad 75 m2, a obecnie 
w jej ofercie dominuje zabudowa wielo-
rodzinna z niewielkimi mieszkaniami.

Przez ostatnie 6 miesięcy ceny no-
wych mieszkań w stanie deweloperskim 
wzrosły o 8,9 %, co jest rekordem w na-
szych analizach prowadzonych od 2017 
r. Łączny wzrost cen mieszkań w ciągu 
całego 2023 r. wyniósł 13,2 %. Na ko-
niec 2023 r. średnia cena 1 m2 nowego 
mieszkania w Gminie Dopiewo przekro-
czyła psychologiczną barierę 8.000 zł 
i wyniosła 8.088 zł brutto. Najdroższe 
mieszkania powstawały w: Skórzewie, 
Dąbrówce i Dopiewcu. Skalę wzrostu cen 
mieszkań w ciągu ostatnich lat dobrze 
obrazują następujące dane: średnia cena 
mieszkania o metrażu 65 m2 w Gminie 
Dopiewo w II półroczu 2023 r. wyniosła 
568.044 zł brutto. Podobne mieszkanie 
w 2017 r. kosztowało zaledwie 273.547 
zł brutto. Oznacza to, że w ciągu 6 lat 
cena przeciętnego nowego mieszkania 
wzrosła prawie dwukrotnie.

Na rynku wtórnym również obser-
wowaliśmy znaczące ożywienie. Ceny 
mieszkań gotowych wzrosły nieco mniej, 
lecz również o znaczące 7,4 %. Dało się 
zauważyć brak elastyczności cenowej 
ze strony sprzedających. Nabrali oni 
przekonania, że prędzej czy później i tak 
pojawi się klient, który zaakceptuje ich 
cenę. Jedynymi lokalami mieszkalnymi, 
które nie podrożały lub ich cena wzro-
sła jedynie nieznacznie były mieszkania 
o dużym metrażu (powyżej 85 m2) i cenie 
wykraczającej poza limit z programu 
Bezpieczny Kredyt Mieszkaniowy 2 
%. Na takie lokale było mniej chętnych 
i ceny można było jeszcze nieznacznie 
negocjować.

Domy
W przypadku domów mieliśmy do 

czynienia z dość podobną sytuacją, jak 
na rynku mieszkań. Najtańsze oferty 
cieszyły się bardzo dużym zaintereso-
waniem. Domy droższe sprzedawały 
się za to powoli. Deweloperzy na ba-
zie zwiększonego popytu wykazali się 
optymizmem i wdrożyli do sprzedaży 
kolejne etapy swoich inwestycji. Były to 
głównie oferty z segmentu ekonomiczne-
go, skrojone pod wymagania programu 
Bezpieczny Kredyt Mieszkaniowy 2 %.

Nadal na rynku dominowały domy 
dwulokalowe i bliźniacze. Przeciętny 
nowy dom tego typu w stanie deweloper-

skim, o powierzchni około 110 m2 kosz-
tował średnio 727.825 zł brutto. W ciągu 
ostatniego półrocza takie domy zdrożały 
o 4,9 %, a w ciągu całego 2023 r. o prawie 
10 %. To również jeden z najwyższych 
przyrostów cenowych zanotowanych 
w naszych badaniach. W 2017 r. dom 
tego typu kosztował średnio zaledwie 
447.044 zł brutto.

Rosnące ceny nieruchomości w zde-
rzeniu z ograniczonymi możliwościami 
finansowymi klientów spowodowały, że 
kupujący zmuszeni byli szukać domów 
nie tylko tam, gdzie by najbardziej chcieli, 
czyli w: Skórzewie, Dąbrówce, Zakrzewie 
czy Dąbrowie, ale również tam gdzie ich 
po prostu będzie stać, czyli w: Trzcieli-
nie, Gołuskach, Konarzewie i Dopiewie. 
Między innymi z tego powodu zabudowa 
podmiejska coraz bardziej rozlewa się 
na typowo wiejskie obszary Gminy i po-
woduje coraz większe korki i problemy 
z dostępem do infrastruktury. Niskie ceny 
nieruchomości położonych na uboczu, 
bardzo daleko od sieci kanalizacji, od 
utwardzonych dróg, od szkół i sklepów 
kuszą kupujących do ich zakupu, a potem 
stają się one uciążliwe w codziennym 
funkcjonowaniu i tworzą koszty spo-
łeczne, nie tylko dla ich właścicieli, ale 
dla całej gminnej społeczności.

Z ciekawostek socjologicznych można 
wymienić bardzo dużą ilość transakcji 

w Gminie wynikającą z rozstawania się 
małżonków lub rozwiązywania związków 
nieformalnych. Wiele domów jest sprze-
dawanych z tego powodu, a także wiele 
mieszkań jest następnie kupowanych 
i wynajmowanych przez te osoby. Zjawi-
sko to zawsze było obecne, ale w takiej 
skali i nasileniu jeszcze nigdy go nie 
obserwowaliśmy. Na tym przykładzie 
również widzimy, że wiele z tych osób 
po sprzedaży swojej nieruchomości chce 
nadal mieszkać w tej samej lub zbliżo-
nej lokalizacji. To oznacza, że generalnie 
mieszkańcy Gminy Dopiewo są zadowo-
leni z warunków życia w niej i niechętnie 
przeprowadzają się poza jej granice.

Działki budowlane
Wzrost cen działek bu-

dowlanych w drugim półroczu 
2023 r. wyniósł nieco ponad 7 % 
i był to również jeden z najszybszych sko-
ków zanotowanych w naszych analizach. 
Działki budowlane nie miały „dopalacza” 
w postaci taniego kredytu i kupowa-
ne były częściej za gotówkę. Nabywcy 
w przeważającej mierze kupowali je 
z przeznaczeniem na długookreso-
wą lokatę kapitału. W czasach wy-
sokiej inflacji działki budowlane 
w Gminie Dopiewo dobrze chroniły 
wartość oszczędności.
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W zasadzie, we wszystkich miej-
scowościach zanotowaliśmy wzrost 
cen. Najwyższy, bo przekraczający 
10 %, odnotowaliśmy w: Skórzewie, 
Zakrzewie, Pokrzywnicy, Dopiewie 
i Drwęsie. Jedyną miejscowością, 
w której nie zanotowaliśmy wzrostu cen 
był Dopiewiec. Być może wynikało to 
z dość dużej podaży działek w ostat-
nim półroczu. Najdroższe działki cały 
czas były w: Skórzewie, Dąbrówce 
i Zakrzewie – ceny 1 m2 wynosiły tam 
odpowiednio: 743 zł, 654 zł i 648 zł. Na 
drugim biegunie znajdowały się takie 
miejscowości jak: Lisówki, Trzcielin 
oraz Drwęsa z cenami 1 m2 na poziomie 
210 zł, 201 zł i 200 zł. Śred-
nia cena 1 m2 działki budowalnej 
w Gminie Dopiewo wyniosła 396 zł, 
co przy przeciętnym metrażu działek 
na poziomie 966 m2 daje łączną cenę 
382.524 zł. Gwałtownie rosnące ceny 
ziemi spowodowały, że obecnie prze-
ciętna niezabudowana działka kosztuje 
już prawie tyle, ile zaledwie 6 lat temu 
kosztowały najtańsze domy bliźniacze 
w stanie deweloperskim.

 

Nieruchomości  
komercyjne

Na rynku komercyjnym dało się 
zauważyć w drugim półroczu 2023 r. 
oznaki spowolnienia oraz wyczekiwania 
firm na dalszy rozwój sytuacji politycznej 
i gospodarczej w kraju. Przedsiębiorcy 
dość często wstrzymywali się z kluczo-
wymi decyzjami oczekując zmian, jakie 
mogą przynieść wybory parlamentarne.

Największym zainteresowaniem 
cieszyły się grunty przeznaczone pod 
usługi, na których można było wybudo-
wać lokale usługowe i handlowe. Działki 
tego typu, były trudno dostępne i przez to 
drogie – ceny ofertowe dochodziły często 

do poziomu 700-800 zł/m2. Wkrótce 
na terenie Gminy Dopiewo zobaczymy 
wiele nowych dyskontów i powierzchni 
handlowych. Jako pierwsza z nich zo-
stała niedawno otwarta Biedronka przy 
drodze Skórzewo-Dąbrówka.

Sporym zainteresowaniem cieszyły 
się również małe hale magazynowe na 
wynajem, których podaż nie nadążała 
za popytem. Klienci najczęściej pytali 
o hale do 200-300 m2, a w ofercie do-
minowały hale o kilkukrotnie większym 
metrażu. Średnia cena wynajmu nowej 
hali magazynowej wzrosła o 1 zł/m2 netto 
do poziomu 24 zł/m2 netto miesięcznie.

Cały czas małym zainteresowaniem 
cieszyły się powierzchnie biurowe, które 
od czasu pandemii nadal nie wróciły do 
dawnego poziomu popytu. Wiele prac 
jest obecnie wykonywanych zdalnie, co 
obniża zapotrzebowanie na powierzch-
nie biurowe. Średnia cena najmu biur 
oscylowała w okolicach 40 zł/m2 netto 
miesięcznie.

W przypadku gruntów pod akty-
wizację gospodarczą obserwowaliśmy 
powolne rozkręcanie się inwestycji na te-
renach położonych przy trasie S11 między 

węzłami Dąbrówka i Zakrzewo. Powstają 
tam hale magazynowe na sprzedaż i wy-
najem, które powinny wkrótce zacząć 
przynosić gminie dochody podatkowe 
i nowe miejsca pracy. 

Podsumowanie
W drugiej połowie 2023 r. rynek 

nieruchomości rozdzielił się na dwie 
zupełnie różnie zachowujące się czę-
ści: nieruchomości najtańsze zostały 
dotknięte dawno niewidzianym boomem, 
natomiast nieruchomości droższe nadal 
czekały na lepsze czasy. Pytanie czy po 
zakończeniu się swoistego „dopalacza” 
jakim był program 2 % rynek wróci do 
równowagi i na jakim poziomie ta rów-
nowaga się ustabilizuje?

Rynek komercyjny nato-
miast czekał z decyzjami na usta-
bilizowanie sytuacji politycznej 
i gospodarczej w kraju, bez której ciężko 
było podejmować strategiczne decyzji 
dotyczące rozwoju firm. Miejmy nadzieję, 
że okres ten mamy już za sobą i firmy 
zaczną ponownie się rozwijać.

Opracowanie: Marcin Witkowski 
Fot. Arch. M. Witkowskiego

Jubilatom – Czesławie i Andrzejowi 
Domańskim z Zakrzewa, z okazji 60-le-

Diamenty z Zakrzewa

cia małżeństwa, wizytę złożyli 24 stycz-
nia przedstawiciele samorządu Gminy 

Dopiewo. Wójt Gminy Dopiewo - Paweł 
Przepióra - wręczył Pani Czesławie bukiet 
kwiatów, a Panu Andrzejowi przekazał 
dyplom i kosz upominkowy. Życzył Jubi-
latom zdrowia, pomyślności, spełnienia 
marzeń i jak najwięcej powodów do radości 
w kolejnych latach życia.

Państwo Domańscy zamieszkali 
w Gminie Dopiewo w latach 70. Dom 
wybudowali w Zakrzewie 20 lat temu. 
Wychowali 2 synów, doczekali się 4 wnu-
cząt i 3 prawnucząt. 

Tekst i fot. Beata Spychała
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Po raz siódmy Gmina Dopiewo 
ogłosiła laureatów Nagród. 

Ze statuetkami, dyplomami, bu-
kietami kwiatów i wrażeń wróciło 
do domów z uroczystości czworo jej 
mieszkańców. Dopiewskimi Fila-
rami zostali:  w kategorii animator – 
dyrygentka chóru Elżbieta Węgielewska, 
w kategorii ambasador – sportsmenka 
Paulina Frelich i w kategorii super-filar 
– regionalista Eligiusz Tomkowiak. Do-
piewskim Talentem został organista 
Hubert Trojanek. Zorganizowaną przez 
samorząd uroczystość uświetnił koncert 
Stanisława Soyki. 

Sala konarzewskiego CRK wypełniła 
się 2 lutego samorządowcami, przed-
stawicielami biznesu, kultury, sportu, 

Gala z nagrodami 

oświaty. Przybyli poprzedni laureaci 
nagród, a także zaproszeni przyjaciele 
Gminy Dopiewo. W wydarzeniu można 
było uczestniczyć również on-line - było 
transmitowane w Internecie (zapis fil-
mowy jest dostępny na profilu „Gmina 
Dopiewo – strona oficjalna”).

Najpierw 5-letnią kadencję samorzą-
du podsumował Wójt Gminy Dopiewo – 
Paweł Przepióra, wymieniając dokonania 
w tym okresie, podkreślając znaczenie 
zrealizowanych projektów inwestycyj-
nych i  społecznych, a także wspominając 
zmarłego w trakcie tej kadencji poprzed-
nika - Adriana Napierałę. Został on 3 lata 
temu, pośmiertnie, patronem nagrody 
„Dopiewski Talent” ustanowionej przez 
Radę Gminy Dopiewo. Dlatego przed 

Nagrody Wójta  
Gminy Dopiewo ‘2024

Dopiewski Talent

Laureat 3. edycji: Hubert Trojanek, 
organista z Dopiewca.

• Za osiągnięcia w muzyce organowej. 
Za koncerty organizowane 
dla mieszkańców Gminy 
Dopiewo, w wielu miastach 
w Polsce i w Europie. 

• Za zostanie najmłodszym organistą 
w Polsce w 2018 r., po objęciu 
w wieku 16 lat stanowiska 
organisty w kościele w Skórzewie. 

• Za liczne nagrody w konkursach. 
Tylko w 2023 r. były to dwie 
platynowe nagrody w „World 
Classical Music Awards”, druga 
nagroda w „International Artists 
Competition” czy tytuł laureata 
w „Classic Pure Vienna”. 

• Ale także za wkład w tworzenie 
Orkiestry Dętej Gminy Dopiewo, do 
której jako flecista wstąpił w wieku 
12 lat w 2013 r. i sukcesy od 2022 
r. z zespołem Voci e Violini.

• Za upór i konsekwencję 
w rozwijaniu talentu. Za 
dyscyplinę i oddanie się pasji. 

Portret zbiorowy tegorocznych laureatów Nagród Wójta Gminy Dopiewo.

Wójt Paweł Przepióra wita Wojewodę 
Wielkopolską - Agatę Sobczyk.

Na początku spotkania Wójt podsumował kadencję. O oprawę muzyczną zadbało trio The Move.

Stanisław Soyka otrzymał po koncercie 
kosz upominkowy, w którym znalazły 

się m. in. maskotki DOP i EWO.

Galę poprowadzili Magdalena 
Rataj i Paweł Wylegała

luty 2024 21



nagrody Wójta

wręczeniem tej statuetki głos zabrali 
Przewodniczący Rady – Leszek Nowa-
czyk i Joanna Napierała (żona patrona).  
Podczas gali przemawiali również: Wi-
cestarosta Poznański Tomasz Łubiński  
- stały bywalec kolejnych edycji i miesz-
kaniec Dąbrówki w Gminie 
Dopiewo oraz  Agata Sobczyk 
– która objęła urząd Wojewody 
Wielkopolskiej na początku tego 
roku, a przez wiele lat mieszkała 
w Skórzewie w Gminie Dopiewo.

Dekoracji laureatów to-
warzyszyły projekcje filmów 
przybliżających ich sylwetki, 
laudacje i standardy polskiej 
muzyki rozrywkowej wyśpie-
wywane przez żeńskie trio The 
Move (filmy można zobaczyć 
w Internecie). Każdy z nagro-
dzonych dzielił się  ze sceny 
z publicznością - na sali i przed 
ekranem - emocjami, dziękując 
rodzinie, zgłaszającym i kapitule 
konkursowej.

Artystycznym przypieczę-

Dopiewski Filar - laureaci 7. edycji

Kategoria „Animator”:  
Elżbieta Węgielewska, dyrygentka 
Chóru Gminy Dopiewo „Bel Canto”
• Za dyrygowanie Chórem przez 

20 lat, za szkolenie i strojenie 
jego głosów, za dbanie o to, by 
razem dobrze współbrzmiały. 

• Za pracę organizatorską na rzecz 
Chóru, tworzenie atmosfery 
sprzyjającej współpracy. 

• Za wkład w rozwój kulturalny 
Gminy Dopiewo i integrowanie 
jej mieszkańców wokół muzyki. 

• Za oprawę muzyczną wydarzeń 
gminnych. Za „Podwieczorki 
przy mikrofonie”, „Biesiady z Bel 
Canto”, koncerty z cyklu „Bogu 
i Ojczyźnie śpiewajmy!”, chóralne 
„Kolędowanie” i wiele innych.

• Za sukcesy Chóru w kraju i poza 
jego granicami oraz muzyczną 
promocję Gminy Dopiewo.

Kategoria:  Ambasador:  
Paulina Frelich - sportsmenka, 
mistrzyni świata w bikejoringu  

• Za Mistrzostwo Świata, 
medale Mistrzostw Świata, 
Polski i krajów sąsiednich. 

• Za starty w zawodach rangi 
międzynarodowej i krajowej 
w strojach z herbem Gminy 
Dopiewo i wkład w jej promocję.

• Za determinację w dążeniu do 
celu, wybitne osiągnięcia sportowe 
w bikejoringu, dyscyplinie, w której 
na wynik składają się osiągnięcia 
zawodnicze - kolarskie i rezultaty 
pracy trenerskiej z psem. 

• Za rywalizację fair-
play, za propagowanie 
zdrowego stylu życia. 

• Za zwracanie uwagi na podmiotowe 
traktowanie zwierząt. 

Kategoria: „Super-Filar” 
Eligiusz Tomkowiak - regionalista, 
promotor historii Gminy Dopiewo 

i Powstania Wielkopolskiego
• Za upowszechnianie historii 

Gminy Dopiewo i Powstania 
Wielkopolskiego, pasję 
kolekcjonera i dociekliwość badacza 
w eksplorowaniu przeszłości. 

• Za sięganie do źródeł, 
rzucanie nowego światła, 
zarażanie historią innych. 

• Za wkład w edukację 
i wychowanie młodego pokolenia 
oraz kształtowanie postaw 
patriotycznych wśród 
dzieci i młodzieży. 

• Za zorganizowane wystawy, 
wygłoszone referaty, napisane 
artykuły i książki. 

• Za wyjątkowe osiągnięcia na 
niwie historii, pracę w zespołach 
redakcyjnych oraz stowarzyszeniach 
historycznych, za uznanie 
w środowisku naukowym. Za 
pracę w Zespole Historyków Gminy 
Dopiewo i popularyzację historii 
na łamach „Czasu Dopiewa”.

towaniem wydarzenia był koncert ze-
społu Soyka Kwartet, którego liderem 
jest znany i obecny od prawie 5 dekad na 
polskiej scenie Stanisław Sojka. Muzy-
cy przenieśli słuchaczy do świata jazzu, 
poezji i wspomnień. Wśród 17 odsłon 

nie zabrakło największych przebojów 
artysty. Wisienką na galowym torcie 
rozdania nagród był bankiet.

 Adam Mendrala,  
fot. Michał Juskowiak, Rafał Król

22 luty 2024



wywiad

Rozmowa ze Stanisławem Soyką, 
którego koncert uświetnił Galę Nagród 
Wójta Gminy Dopiewo, jaka odbyła się 
w Konarzewie 2 lutego 2024 r.

Zagrał Pan koncert podczas 
Gali Nagród w Gminie Dopiewo. 
Co różni tego typu koncerty od 
tych podczas trasy?

- Często grywamy na tego rodzaju 
wydarzeniach. Publiczność, bez wzglę-
du na to, czy są to rozdania nagród, 
czy koncerty otwarte, jest podobna. 
Z drugiej strony, na każdym koncer-
cie jest inaczej, bo na widowni siedzą 
inne - w większości - osoby, inny jest 
kontekst, no i czas nie stoi w miejscu. 

Czym kieruje się Pan dobierając 
piosenki na koncert? 

- Podchodzę do tego typu koncer-
tów przekrojowo. Gramy to, co ludzie 
dobrze znają i lubią. Trochę starych 
piosenek. Arytmetyka mi je wskazuje 
i nie ma powodów, by je pomijać. Do 
tego dochodzi cały zbiór utworów z tek-
stami poetów. Jesteśmy jazzmanami, 
więc następnego dnia ten sam utwór 
brzmi zupełnie inaczej. To odróżnia nas 

Piosenko-pisarz jazzowy
od artystów popowych. 

Jest Pan obecny na scenie od lat 
70.  Śpiewa Pan, gra na kilku in-
strumentach – fortepianie, gitarze, 
skrzypcach. Która z muzycznych 
ról jest Panu najbliższa? 

- Jestem śpiewakiem jazzowym, pio-
senko-pisarzem. To najważniejsze. Gram 
na fortepianie, czasami na skrzypcach. 
Majsterkuję w różnych dyscyplinach 
muzycznych, ale głównie śpiewam. Na-
grałem 40 albumów. Większość z tych 
płyt zawiera moje teksty i kompozycje. 
Są też wśród nich takie, na których jest 
moja muzyka do tekstów poetów. Po-

pełniłem kilka poetyckich monografii 
– jest Osiecka, Miłosz, Staff, Leśmian, 
Szekspir. 

Co jest dla Pana ważniejsze 
w piosence – muzyka czy słowa?

- Na piosenkę składa się muzyka 
i tekst.  One są równoważne. Ja osobiście 
zaczynam od tekstu i dopiero do niego 
piszę muzykę.

Ostatni Pana album „Muzyka 
i słowa”  ukazał się 4 lata temu. 
Kiedy ukaże się kolejna płyta? 

- Na razie nie mam planów doty-
czących albumu z nowym materiałem. 

Czym muzycznie zajmuje się 
Pan teraz?

- Cały czas coś robię. Kiedyś nagry-
wałem co najmniej jeden album rocz-
nie. Teraz wydaję rzadziej. Ale mam 
wiele ciekawych zajęć. Pracuję m.in. 
z muzykiem z Gambii – Bubą Badjie 
Kuyateh’em, który jest mistrzem kory. 
Nagraliśmy już jeden album w 2017 
r. , teraz przygotowujemy się do na-
stępnej płyty i pracujemy nad nowym 
programem koncertowym. Współpra-
cuję z Grott Orkiestrą z Otwocka. To 
kilkunastoosobowa, rodzinna, profesjo-
nalna orkiestra. Liderem tego zespołu 
jest Michał Grott, który świetnie za-
aranżował kilkanaście moich piosenek. 
Muszę przyznać, że to nowe spojrzenie 
jest dla mnie atrakcyjne. Kto wie, może 
nagramy płytę. Występuję z Triem Arka 
Skolika. Regularnie koncertuję ze swoim 
zespołem i grywam recitale solo. Na 
brak zajęć nie narzekam.

Stworzył Pan mnóstwo znanych 
piosenek, wśród nich m.in. „Tole-
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rancję”, „Cud niepamięci”, „Tango 
memento vitae”, „Życie to krótki 
sen”, „Nie ma takiej drugiej”, czy 
„Niech całują cię moje oczy”. Czy 
tworząc piosenkę, zna Pan jej 
przyszłość? Czy przeczuwa Pan, 
że stanie się przebojem? 

- To nie jest do zrobienia. Trzeba 
oczywiście pisać dobre piosenki. Sam 
dla siebie jestem surowym krytykiem. 
Staram się by te piosenki miały masę 
i żeby nie były gorsze od poprzednich. 
To, że coś staje się szlagierem na lata, 
jest nieprzewidywalne. Nigdy nie jest 
tak, że planuję sobie, by piosenka stała 
się hitem. Zazwyczaj kończyłoby się to 
fiaskiem. Zazwyczaj hitami stają się 
utwory w sposób nieplanowany. O tym, 
że niektóre utwory w sposób szczegól-
ny wchodzą w świadomość społeczną 
decyduje zbieg różnych i nieprzewidy-
walnych okoliczności. Sensacją jest się 
raz. Trzeba dążyć do coraz lepszych 
wyników.

Czy popularność którejś pio-
senki Pana zaskoczyła? 

- Jestem w takim wieku, że mnie już 
za bardzo nic nie zaskakuje. Zawsze 
liczę na to, że coś, co wydam, będzie 
słuchane, dostrzeżone i sprawi odbior-
com przyjemność. Nie mam jednak na 
to żadnego wpływu, jak będzie. To, co 
się dzieje z piosenką, jest poza mną.

Współpracował Pan z wieloma 
ikonami polskiej muzyki jazzowej, 
popularnej, rozrywkowej: Urba-
niak, Karolak, Zaucha, Łobaszew-
ska, Niemen, Grechuta, Rodowicz... 
Można by długo wymieniać. Sam 
jest Pan muzyczną ikoną. Która 
z tych współpracy zapisała się 
w Pana pamięci w sposób szcze-
gólny?

- Było wielu muzyków, z którymi 
współpracowałem, których sobie bardzo 
cenię. Nie chciałbym kogoś pominąć. 
Zawsze było przyjemnie i ze smakiem. 
Bardzo piękną kartę zapisałem razem 
ze śp. Wojtkiem Karolakiem. Świetne 
lata spędziłem w muzycznym duecie 
z Januszem Yaniną Iwańskim. Jest co 
wspominać.

Nagraną w 2015 r. płytę „Swing 
revisited”, ze skandynawską orkie-
strą Roger Berg Big Band, pokryła 
platyna. Była ona swego rodzaju 
przypomnieniem muzyki swin-
gowej, m.in. standardów Raya 
Charlesa i Duke’a Ellingtona, do 
których kiedyś się tańczyło. 

- Projekt „Swing rewizytowany” był 
dla mnie trochę jak wesołe miasteczko. 
Zrobiłem go dla zabawy, z wielką przy-
jemnością. Po 30. latach nieśpiewania 
tego repertuaru pomyślałem sobie, że 
będę wiedział jak to zrobić inaczej. Po-
jawił się zespół, który pielęgnuje te tra-
dycje. Współpraca z Rogerem Bergiem 
i jego big bandem była bardzo owocna. 
Postanowiliśmy nagrać razem płytę.

Dlaczego zastąpił Pan w 1990 
r. literę „j” w nazwisku literą „y”?

- Zmiana ta wynikała z mojego poby-
tu na Zachodzie i współpracy z wytwór-
nią RCA. Zauważyłem, że anglojęzyczni 
zapowiadają mnie „Soczka”, a Francu-
zi - „Soszka”. Wspólnie z ówczesnym 
moim menedżerem stwierdziliśmy, że 
wystarczy zmienić literę i będą czytać 
poprawnie, tak jak moje nazwisko brzmi. 
To był rozsądny wybór.

Otrzymał Pan za swoją twór-
czość i wkład w kulturę sporo 
nagród.  Były to m.in. Fryderyki, 
Nagroda im. K. Komedy, Burszty-

nowy Słowik, tytuły najlepszego 
wokalisty jazzowego w Polsce, 
Krzyż Kawalerski Odrodzenia 
Polski… Czy któraś sprawiła Panu 
szczególną przyjemność?

- Część z tych statuetek porozda-
wałem na aukcje dobroczynne, łącz-
nie z moim pierwszym Fryderykiem. 
Kilkanaście statuetek poszło na dobre 
cele. Kilka sobie zatrzymałem – bardzo 
ładnych rzeźb i innych nagród. Nigdy te 
nagrody nie były celem mojego życia. 
Były tylko przystankiem i potwierdze-
niem, że warto jest robić to, co robię.

Krytyk jazzowy Willis Conover, 
po koncercie na festiwalu Jazz 
Jamboree  w 1981 r., nazwał Pana 
„najlepiej strzeżonym sekretem 
polskiej muzyki”. Pana drugą 
płytę „Blublula” pokryło wtedy 
złoto i okrzyknięto ją płytą roku. 
Wkrótce zaczął Pan koncertować 
w całej Europie. 

- Ludzie różne rzeczy mówili i mó-
wią…

Rozmawiał: Adam Mendrala 
Fot. Arch. Stanisława Soyki /  

Andrzej Wiktor 
i Urząd Gminy Dopiewo /  
Michał Juskowiak, Rafał 

Król, Adam Mendrala

24 luty 2024



festiwal

WIENIAWSKI PIANO TRIO
Zespół powstał w 2019 r., specjali-

zuje się w wykonywaniu zapomnianych 
dzieł polskiej muzyki kameralnej. Tworzą 
go: Tomasz Kulisiewicz (skrzypce), Zofia 
Kulisiewicz (wiolonczela) i Przemysław 
Witek (fortepian).  Postać kompozytora 
Józefa Wieniawskiego -  brata o wiele 
bardziej znanego Henryka, przyjęli jako 
patrona, ponieważ jest on doskonałym 
przykładem niezwykle utalentowanego 
polskiego twórcy, którego 
dzieła są mało znane i rzad-
ko wykonywane, a niezwykle 
wartościowe. Muzycy przy-
wrócili polskiej publiczności 
Trio fortepianowe G-dur op. 
40 J. Wieniawskiego. 

ANNA LASOTA  
& OSKAR STABNO 

Anna Lasota  wykonuje 
pierwszoplanowe partie mu-
sicali i operetek w Teatrze 
Muzycznym w Poznaniu, 
z którym związana jest od 
2008 r.. Występuje jako Ade-
la („Zemsta nietoperza”), 
Arsena („Baron cygański”), 
Eurydyka („Orfeusz w pie-
kle”), Zorika („Cygańska mi-
łość”), Walentyna („Wesoła 
wdówka”), Stasia („Księż-
niczka czardasza”). Współ-
pracuje z też Mazowieckim 
Teatrem Muzycznym. Wy-
różniona m.in. Nagrodą im. 
J. Kiepury dla Najlepszej 
Wokalistki Musicalowej 
(2016 r.), certyfikatem za 
„Najwyższej jakości piękny 
śpiew, talent i profesjona-
lizm oraz wspaniały kontakt 
z publicznością” (2017 r.). 

Wydała płytę „Essence” (2019 r.). 
Oskar Stabno - pianista jazzowy, 

harmonijkarz, kompozytor i aranżer. Ma 
na koncie udział w zróżnicowanych pro-
jektach, wykonując także muzykę klasycz-
ną (m.in. na otwarciu Roku Chopinow-
skiego), bluesową (grając m.in. z ostatnim 
składem zespołu Wojtka Skowrońskiego) 
i musicalową  (za sprawą wieloletniej 
współpracy z Anną Lasotą).

JAROSŁAW THIEL & SOLIŚCI 
WROCŁAWSKIEJ ORKIESTRY 
BAROKOWEJ

Jarosław Thiel jest wiolonczelistą 
i dyrygentem, od 2006 r. - dyrektorem 
artystycznym Wrocławskiej Orkiestry Ba-
rokowej, wchodzącej w skład Narodowego 
Forum Muzyki we Wrocławiu. Współ-
pracował z najważniejszymi polskimi 
zespołami muzyki barokowej i wieloma 
z Niemiec. Profesor klasy wiolonczeli 
historycznej w poznańskiej Akademii 
Muzycznej. 

Wrocławska Orkiestra Barokowa za-
liczana do najważniejszych 
polskich zespołów grających 
na instrumentach historycz-
nych. Współpracuje z najwy-
bitniejszymi dyrygentami, 
solistami i zespołami wo-
kalnymi międzynarodowej 
sceny muzyki dawnej. Zosta-
ła założona przez Andrzeja 
Kosendiaka.w 2006 r.  

Soliści Wrocławskiej 
Orkiestry Barokowej to 
formacja złożona z koncert-
mistrzów WOB, wykonująca 
muzykę kameralną, wyma-
gającą mniejszej obsady 
instrumentalnej. Zespół 
występuje w różnych skła-
dach. W programach jego 
koncertów znaleźć można 
szereg zapomnianych przez 
dzisiejszą publiczność utwo-
rów klasycyzmu i roman-
tyzmu.

Opr. Red. - na podstawie 
materiałów artystów 

Artyści Festiwalu

Święto muzyki powraca do Ko-
narzewa! Wyjątkowe koncerty po-
nownie wybrzmią w marcu w sali 
widowiskowej CRK. Zapraszamy! 

Przez dwa weekendy marca - 16  
i 17 marca oraz 23 marca – w Centrum 
Rehabilitacyjno-Kulturalnym  
w Konarzewie wystąpią soliści i ze-
społy muzyczne. Festiwal jest okazją dla 
każdego melomana, by posłuchać muzy-
ki klasycznej na żywo w mistrzowskim 
wykonaniu. 

Konarzewski Festiwal Muzyczny 2024
Kogo usłyszymy  
i zobaczymy?

16.03.2024, godz. 17.00 – Wieniaw-
ski Piano Trio,

17.03.2024, godz. 17.00 – Anna La-
sota – sopran, Oskar Stabno – fortepian,

23.03.2024, godz. 17.00 – Jarosław 
Thiel – wiolonczela barokowa, Soliści 
Wrocławskiej Orkiestry Barokowej.

Bilety
Bilet na jeden wybrany koncert: 35 zł 

Bilet weekednowy (dotyczy 16-17.03): 60 zł 
Karnet melomana: 80 zł

Bilety będą wkrótce do nabycia  
w Centrum Kultury w Dopiewie oraz 
online na www.bibldop.pl/bilety.

Organizatorem Festiwalu jest Gmin-
na Biblioteka Publiczna i Centrum Kultu-
ry w Dopiewie we współpracy z Urzędem 
Gminy Dopiewo i pianistą Przemysła-
wem Witkiem (mieszkańcem gminy). 
Szczegóły: https://www.bibldop.pl/  
i dopiewo.pl.

Rafał Król / GBPiCK w Dopiewie 
Graf. Gminna Biblioteka Publiczna 

i Centrum Kultury w Dopiewie
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WOŚP

Rekordem zakończył zbiórkę Sztab 
WOŚP w Dopiewie, który zebrał w tym 
roku 271 708,64zł na - jak wskazuje hasło 
32. Finału - „Płuca po pandemii”. Niewia-
rygodne, ale to blisko o 80% więcej niż 
zebrano w Gminie Dopiewo w ubiegłym 
roku (152 tys. zł). Rekordowa passa trwa 
już trzeci rok. Łącznie za pośrednictwem 
działającego od 26 lat w Gminie Dopiewo 
sztabu popłynęło do centrali Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy ponad 
1,6 mln zł. Wcześniej oczywiście przez 6 
lat mieszkańcy Gminy również wspierali 
fundację, ale sztabu gminnego nie było.
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271, 7 tys.

Wyniki wybranych 
licytacji
• Złote Serduszko WOŚP: 14.000 zł 
• Złota Karta WOŚP: 4100 zł
• Krawat Prezydenta RP Aleksandra 

Kwaśniewskiego: 2150 zł 
• Rękawice bokserskie z gali KSW 

84 z autografami: 1475 zł
• Fotel Wójta Gminy Dopiewo przez 

1 dzień: 1250 zł
• Koncert Orkiestry Dętej Gminy 

Dopiewo: 1000 zł
• Lustro ozdobne wraz z krzesłem 

ozdobnym: 1000 zł 
• Koszulka Lecha Poznań z autogra-

fami: 900 zł
• Waga przemysłowa PRL: 800 zł 
• Plakietka Ministerstwa Obrony 

Narodowej z emblematami Sił 
Zbrojnych RP: 655 zł

• Rower dziecięcy: 600 zł
• Koszulka Kamila Stocha z autogra-

fem: 510 zł
• Serduszko z Apart: 500 zł 
• Koszulka Joanny Jędrzejczyk z au-

tografem: 207 zł 

Sztab WOŚP Dopiewo

Rekordowy WOŚP w Dopiewie

Tegoroczna akcja prowadzona była 
w 5 miejscowościach Gminy: w Kona-
rzewie - CRK (scena główna, siedziba 
sztabu), boisko Orkanu (meta rajdu sa-
mochodowego), „Doły Konarzewskie”, 
w Palędziu - Strażnica OSP (festyn), 
w Dopiewie - GOSiR (turniej „Tata Cup” 
i mecz z byłymi zawodnikami Lecha Po-
znań), w Zakrzewie (przejażdżki konne) 
i Dąbrówce (maraton fitness).

Były występy taneczne i muzyczne. 
Zagrali m.in. Orkiestra Dęta Gminy 
Dopiewo, RHBluess i Septyma Band 
(koncerty organizowane są w gminie 

[w: zł]
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WOŚP

Dopiewo w pełni charytatywnie). Licy-
tacje prowadzono ze sceny głównej i na 
Allegro. Zbierano pieniądze do puszek 
(100 wolontariuszy - ponad 168 tys. zł) 
i eSkarbonki (55,7 tys. zł). Wśród przed-
miotów były m.in. unikaty z centrali – 1 
ze 100 „Złotych Serduszek” i „Złotych 
Kart Telefonicznych” WOŚP, Fotel Wójta 
Gminy Dopiewo przez 1 dzień, krawat 
byłego prezydenta Aleksandra Kwaśniew-
skiego, plakietka MON z emblematami 
Sił Zbrojnych RP z dedykacją ministra 
Władysława Kosiniaka - Kamysza, ko-

szulka Kamila Stocha, rękawice bok-
serskie i koszulka Joanny Jędrzejczyk, 
koszulka z autografami piłkarzy Lecha 
Poznań, koncert Orkiestry Dętej, rower 
i wiele innych.

Od lat sztab tworzą Szczep ZHP 
w Dopiewie, we współpracy z GBPiCK 
w Dopiewie. Podsumowując 32 Finał 
Sztab nr 5210, który prowadził 6 ostat-
nich finałów WOŚP w Gminie Dopiewo. 
ogłosił zakończenie działalności i prze-
kazanie pałeczki następcom.

Adam Mendrala, Fot. Michał Jusko-
wiak i Rafał Król /  

Urząd Gminy Dopiewo 
Graf. Sztab WOŚP w Dopiewie
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poezja / przyroda

Kwiaty dopiewskich  
ogrodów
Kiedy 
ziarenka kwiatów wykiełkują, 
zasilane odżywką troski i miłości, 
pną się po szczebelkach 
drabinki dającej wsparcie. 
 
Z pąków rozkwitają kwiaty 
godne podziwu. 
Nie dla nich 
siadanie na laurach. 
 
Zatem 
nie więdną, 
nie gubią płatków. 
 
Syzyfowym mozołem, 
pną się wyżej i wyżej, 
by zdobyć szczyty 
 
Dopiewskich Filarów.

3 II 2024

Nie tylko w Walentynki
W każdym sercu mały kącik, 
przeznaczony jest miłości. 
W środku, jakby motyl trącał, 
rozpalając namiętności. 

Między wierszami
 
Oczy błyszczą iskier blaskiem 
niby gwiazdy w noc kochanków. 
Amor strzałą celnie trafia, 
dwie połówki w całość łącząc. 
 
Czy Walenty w tym pomaga? 
Może los na chybił trafił? 
Ważne, żeby miłość trwała, 
poprzez wspólne życia czasy.

12 01 2016

 
Limeryk Walentynowy I

Pewien Walenty, we wsi Miłość 
mieszka, 
Stary kawaler, gdyż brak jemu szczę-
ścia. 
Żony szuka tu i tam, 
na spacery chodzi sam. 
Baby go nie chcą, gdyż 
za nic je beszta.

16 I 2016

 

Limeryk Walentynkowy II
Pewien pan Walenty z mojej gminy, 
zalotne strzela do kobiet miny. 
Wśród pań jest lubiany, 
szczególnie przez panny, 
jednak dla panów aż nadto jest miły.

16 I 2016

Zimowe ferie bez zimy
Sypnęło tu i ówdzie, 
a u nas nie wiadomo, 
czy to ferie zimowe, 
czy wiosenne. 
 
Aura lubi płatać figle, 
tylko dlaczego dzieciom. 
Niektóre z nich, 
nie miały szczęścia 
poczuć i widzieć, 
jak wygląda 
prawdziwa zima. 
 
Dawniej 
ferie bez lepienia bałwana 
i robienia orła na śniegu, 
były nie do pomyślenia.

18 I 2018

Autorka:  Aldona Latosik  
Spotkania z poetą - od maluszka,  

po seniora. 
aldona51@poczta.fm

Chłodno, mokro wietrznie i desz-
czowo. Pogoda od początku roku nie 
zachęca do wypraw w teren, czatowania 
i podglądania dzikich zwierząt. Zdjęcia 
wykonuję ostatnio najczęściej zupełnie 

Dziko to jest od poniedziałku do piątku

przypadkowo podczas spacerów z psem 
czy objazdów moich pasiek w okolicy.

Za to dzikie gęsi pewnie się cieszą. 
Liczne rozlewiska na polach, zalane łąki, 
zwiększony poziom wód w jeziorach spra-

wiają, że ptaki te czują się na pewno 
swobodniej i bezpieczniej. Widzieliście 
jak częściowo zalana jest Owocowa Pla-
ża? Nie przypominam sobie w ostatnich 
latach tak dużej ilości wody.

Z większej liczby podmokłych te-
renów cieszą się też żurawie. Duża ich 
część z naszej okolicy nie odleciała. Już 
przystąpiły do toków i szukania bezpiecz-
nych miejsc na gniazda. Gdzie się rano 
nie przejdę (podczas spaceru z pieskiem) 
wszędzie słyszę trąbienie żurawi. Za-
zwyczaj dźwięki jakie wydają te ptaki 
kojarzą się z rychłą wiosną i ociepleniem. 
Gdy tylko słońce wyjrzy na chwilę zza 
ołowianych chmur zaraz do żurawi do-
łączają sikorki, kwiląc radośnie. 

Dla Teresy te sikorkowe trele są nie-
odłącznym towarzyszem wiosennych prac 
ogrodowych. W co cieplejsze, bezwietrzne 
ranki (co prawda na razie jeszcze rzad-
kie) słychać już śpiew kosów. Regularnie 
obserwujemy je z okna kuchennego przy 
zostawionych dla nich jabłkach. Kos jest 
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przyroda

dość ostrożnym ptakiem. Przed operacją 
‘jabłko’ nieruchomieje w pobliżu sma-
kołyku, żeby upewnić się, że nic mu nie 
zagraża. Dopiero, jak czuje się bezpieczny, 
to rusza do akcji i z animuszem zabiera 
się do dziobania wyłożonych dla nich 
jabłek, które najlepiej, jak są przekrojone 
i od razu widać soczysty miąższ.

Niestety, jak by na to nie patrzeć, 
mamy ciągle luty i mróz może jeszcze 
pokazać swoje zimowe oblicze. Tempe-
ratury poniżej zera skutecznie wygaszą 
płomienne ptasie romanse. To jeszcze 
nie ten czas. Jeszcze nie pachnie wiosną.

Skoro przy zimnie jesteśmy, to kilka 
dni temu wybraliśmy się w niedzielę na 
spacer, niezbędny dla odświeżenia myśli 
i łyknięcia przyjemnego leśnego zapachu. 

Bardzo się zdziwiliśmy ilością ludzi, 
bo zazwyczaj te leśne tereny są całko-
wicie wyludnione. A tymczasem trudno 
było nam znaleźć miejsce bez ludzi, bez 
uciążliwego hałasu i samochodów. Chyba 
źle trafiliśmy. Pomimo takich okolicz-
ności zaobserwowaliśmy interesujące 
przyrodniczo ślady. W sporych, leśnych 
mrowiskach znajdowaliśmy co rusz albo 
okrągłe, spore otwory, albo mrowiska 
były zbuchtowane i rozryte. Otwory są 
śladem rozpoznawczym dzięcioła. Tu 
trudno nam określić, który z dzięciołów 

mógł to być. Prawdopodobnie dzięcioł 
zielony lub dzięcioł czarny. 

Pamiętacie, że dzięcioły mają niezwy-
kle długi, lepki język. To właśnie z tego 
języka korzystają podczas swoich wypraw 
łowieckich ‘na mrówki’. Niesamowite jest 
odkrycie, że dzięcioły zielone potrze-
bują kwasu mrówkowego do zdrowego 
wzrostu i rozwoju. 

Zbuchtowane i rozryte mrowiska 
okazały się być pobojowiskiem po bli-
skich spotkaniach z dzikami, które ryły 

w nich w poszukiwaniu zimowych za-
kąsek. Zainteresowane mrowiskami są 
również borsuki, a w mniejszym stopniu 
lisy. Poszukują one w nich różnych gatun-
ków chrząszczy. Mrówki nie mają łatwo.

Tekst i fot. Teresa  
i Michał Bartkowiak 

Michał Bartkowiak od grudnia 
2015 r. publikuje zdjęcia przyrodni-

cze na Facebooku – na profilu „Dzika 
Strona Gminy Dopiewo”.  

Prowadzi też stronę: mio-
dybartkowiaka.pl
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historia

Miejscowość Dąbrowa nie posia-
da obiektów zabytkowych, jednakże 
może się pochwalić wybitna osobą, 
wywodzącą swój rodowód z Dąbrowy. 
Adam Dąbrowski, bo o nim tu mowa, 
syn Dziersława z Dąbrowy i Katarzyny, 
wspomniany już w 1452 r. jako kanonik 
kapituły poznańskiej, przez ponad 40 lat 
odgrywał ważną rolę w życiu polskiego 
kościoła i państwa. 

W 1454 r. został scholastykiem po-
znańskim, a rok później dziekanem po-

Kanonik gnieźnieński rodem z Dąbrowy
znańskim. Pod koniec lat 60. XV w. był 
już w kapitule gnieźnieńskiej oraz został 
kanonikiem włocławskim. Reprezentował 
kapitułę poznańską przed królem Kazi-
mierzem Jagiellończykiem, a w ramach 
kapituły krakowskiej posłował na dwór 
papieża Sykstusa IV.  Jego aktywność 
została zauważona przez króla, który 
pozyskał go do służby dyplomatycznej, 
i wysłał go do cesarza Fryderyka w celu 
zażegnania sporu. Współpraca ta nie 
trwała długo i kanonik powrócił do służby 
kościelnej. Był notariuszem Łukasza Gór-
ki, wojewody poznańskiego i plebanem 
w Skórzewie (1448-1450). Otrzymywał 
wysokie uposażenia od kapituły, co było 
powodem jego porwania w 1483 r. przez 
wielkopolskiego awanturnika Wawrzyńca 
Kośmidra Gruszczyńskiego, który za-
żądał za jego uwolnienie 800 florenów. 
Nauczony tym doświadczeniem Adam 
Dąbrowski przekazał kapitule depozyt 
pieniężny, przeznaczony na tego typu 
ewentualne przypadki w przyszłości. 
Zmarł w 1494 r. i został pochowany 

w katedrze poznańskiej, o czym świad-
czy zachowana do dnia dziś jego płyta 
nagrobna – zachęcam do zwiedzenia 
katedry i jej zobaczenia. 

dr Piotr Dziembowski 
Nagrobek Adama Dąbrow-
skiego w katedrze poznań-

skiej – fot. archiwum autora

W poprzednim numerze „Czasu Do-
piewa” przedstawiłem biografię ppłk. 
Andrzeja Kopy, mieszkańca Trzcielina, 
organizatora Powstania Wielkopolskie-
go w powiecie zachodnio - poznańskim 
i zdobywcy Lotniska w Ławicy. Ten arty-
kuł jest kontynuacją tematu, zaczynam 
jednak od omówienia postaci majora 
Mieczysława Paluch, również współorga-
nizatora Powstania 1918/1919, któremu 
– niesłusznie - od kilku lat próbuje się 
przypisać dowodzenie akcją na poznań-
skiej Ławicy. 

Biografię M. Palucha przygotowałem 
na podstawie materiałów i badań prof. 
B. Polaka. 

M. Paluch był synem rolnika Jana 
i Józefy z domu Mayor. Urodził się  
10 grudnia 1888 r. we wsi Trzemżal, 
w powiecie mogileńskim. Tam ukoń-
czył szkołę elementarną. W wieku 10 
lat podjął naukę w gimnazjum w Trze-
mesznie. Progimnazjum ukończył 
w 1905 r. Udzielał się w Towarzystwie 
Tomasza Zana, ucząc młodszych kole-
gów języka polskiego i historii. Uczest-
niczył w strajku szkolnym, za co został 
wydalony z Trzemeszna. Potem został 
przyjęty do gimnazjum w Gnieźnie. Za 
działalność w TTZ ponownie wydalony. 
Ojciec postarał się o przyjęcie syna do 

Andrzej Kopa czy Mieczysław Paluch?  
Kto zdobył Ławicę?

gimnazjum w Wągrowcu, a następnie 
w Międzyrzeczu, gdzie w 1909 r., jako 
ekstern, uzyskał świadectwo dojrzałości. 
Po maturze podjął studia ekonomiczno-
-handlowe w Berlinie, kończąc 4 seme-
stry, uwieńczone egzaminem i patentem. 
Utrzymywał żywe kontakty z Polonią 
berlińską. Praktykę zawodową odbył 
w Gdańsku, w przedsiębiorstwie rol-
niczo-handlowym. 13.10.1913 r. powołany 
został do odbycia służby wojskowej w 5 
Płku Artylerii Ciężkiej w Poznaniu. Po 
wybuchu I wojny światowej nadal służył 
w artylerii; awansował na kolejne stop-
nie podoficerskie. W armii niemieckiej 
prowadził agitację narodową wśród żoł-
nierzy - Polaków. Miał opinię doskona-
łego mówcy. Jesienią 1918 r. nie wrócił 
z urlopu do swej jednostki. Ukrywał się 
w rodzinnych stronach i w Kępnie pod 
pseudonimami „Maks”, „Polochowski”, 
„Trzemeszeński”. 7.11.1918 r. w poszuki-
waniu pracy w Zakładach H. Cegielskiego 
przyjechał do Poznania. Przypadkowo 
spotkał B. Hulewicza – swego przyja-
ciela z lat szkolnych, który wciągnął 
go w przygotowania do powstania. Pa-
luch szybko zorientował się w mozaice 
polskich organizacji konspiracyjnych 
oraz nawiązał kontakty z W. Korfan-
tym i por. B. Sikorskim. Po 9.11.1918 

r. Komisariat Naczelnej Rady Ludowej 
upatrywał w nim człowieka mogącego 
zdyscyplinować prących do powstania 
członków Polskiej Organizacji Wojsko-
wej  Zaboru Pruskiego, jak i organizato-
ra kadr wojskowych w ramach legalnie 
tworzonych oddziałów porządkowych. 
Przyczynił się do sukcesu brawurowego 

Mieczysław Paluch (źródło: 
Narodowe Archiwum Cyfrowe)
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najścia na ratusz i opanowania przez 
Polaków Wydziału Wykonawczego Po-
znańskiej Rady Robotniczej i Żołnierskiej 
(13.11.1918 r.), objął również kuratelę nad 
POW Zaboru Pruskiego. Powierzono mu 
też organizację oddziałów Służby Straży 
i Bezpieczeństwa (SSiB), tworzonych na 
podstawie zarządzenia pruskiego Mini-
sterstwa Wojny. W ciągu listopada 1918 
r. skupił wokół siebie grupę młodych 
oficerów i podoficerów, co umożliwiło 
nie tylko rozwój organizacyjny oddziałów 
SSiB, ale także podjęcie się stworzenia 
namiastki ośrodka dyspozycyjnego dla 
legalnie i nielegalnie działających od-
działów polskich, w Poznaniu, jak i na 
prowincji. W historiografii przyjęło 
się określenie „Grupa Palucha”, „Sztab 
Palucha”, itp. Sformowano baon SSiB 
liczący 22.12.1918 r. 9 kompanii (ok. 3 
tys. żołnierzy), w części uzbrojony. Na-
wiązano kontakty z Wrześnią, Jarocinem 
i kilkoma innymi miastami Wielkopol-
ski. Zbierano dane o stanie osobowym 
garnizonu poznańskiego, wprowadzono 
Polaków jako kontrolerów z ramienia 
Rad Robotniczych i Żołnierskich tak do 
instytucji wojskowych, jak i do admi-
nistracji cywilnej. Za milczącą zgodą 
Komisariatu Naczelnej Rady Ludowej od 
9.12.1918 r. Paluch utrzymywał kontak-
ty z wysłannikami Sztabu Generalnego 
Wojska Polskiego, dostarczając im da-
nych do raportów o sytuacji wojskowej 
w Poznaniu. 27.12.1918 r. wprowadził 
do akcji oddziały SSiB, usiłował skłonić 
kierownictwo polityczne do ogłoszenia 
zbrojnego powstania na terenie całego 
zaboru. Od 28.12.1918 r. do 4.01.1919 r., 
z poparciem komendy SSiB, organizował 

ochotników do oddziałów piechoty, arty-
lerii i kawalerii. Wysłał też emisariuszy 
do Gniezna i Wrześni, co przyczyniło się 
do zaktywizowania tam zwolenników 
walki zbrojnej i do wyzwolenia tych 
miast. Z jego inicjatywy przejęto cen-
tralę telefoniczną na poznańskiej Poczcie 
Głównej i Fort Grollmana. Po utworzeniu 
polsko-niemieckiej Komendy Miasta Po-
znania z J. Maciaszkiem, rychło doszło 
do sporu między nim a Paluchem o pod-
porządkowanie komendzie oddziałów 
SSiB. Paluch przedstawił Komisariato-
wi Naczelnej Rady Ludowej 3.01.1919 r. 
projekt wypowiedzenia Niemcom „małej 
wojny”. Równocześnie opracował plan 
przejęcia przez poznańską komendę SSiB 
magazynów broni. Działania Palucha 
potraktowano jako przejaw niesubordy-
nacji i próbę sprowadzenia na drugi plan 
istniejącego od 28.12.1918 r. Dowództwa 
Głównego. Na polecenie Komisariatu 
Naczelnej Rady Ludowej  Dowództwo 
Główne pozbawiło Palucha komendy nad 
SSiB (4.01.1919 r.) i skierowało go do 
nieistniejącej jeszcze komendy artyle-
rii. Na polecenie Dowództwa Głównego 
przydzielono M. Palucha do sztabu ppor. 
A. Kopy w nocy z 5/6.01.1919 r. wziął 
udział w wyprawie na Stację Lotniczą na 
Ławicy, którą zajęto przy minimalnych 
stratach. 8 stycznia przydzielony został 
do oddziałów ppłk. K. Grudzielskiego. 
Jako szef sztabu wziął udział w przygo-
towaniach i walkach podczas tzw. akcji 
szubińskiej (11-15.01.1919 r.). Mianowany 
szefem sztabu frontu północnego przy-
czynił się do utrzymania linii Noteci, 
m.in. podczas walk pod Kcynią (3.02.1919 
r.). Po reorganizacji frontu (w poł. marca 

1919 r.) Dowództwo Główne powierzyło 
mu szefostwo sztabu 2 Dywizji Strzelców 
Wielkopolskich, sformowanej z wojsk 
frontu północnego Dekretem Komisaria-
tu NRL nr 41 (z 13.04.1919 r.) mianowany 
por. (ze starszeństwem od 1.05.1914 r.). 
Wkrótce też dekretem nr 49 (z 5.05.1919 
r.) awansowany do stopnia kapitana (ze 
starszeństwem od 1.05.1919 r.). Rozka-
zem dziennym Dowództwa Głównego 
nr 140 (z 24.05.1919 r.) „Szef sztabu 2 
Dywizji Strzelców Wielkopolskich, kpt. 
Paluch został przydzielony do dyspozycji 
Inspektora Artylerii. Kpt. Paluchowi, 
który pracował razem z gen. Grudziel-
skim na froncie północnym od samego 
początku walk z Niemcami, dziękuję 
serdecznie za jego owocną i energiczną 
pracę i spodziewam się, że w przyszłości, 
powróciwszy do swego rodzaju broni, 
kpt. Paluch da mi niejedną okazję do 
odznaczenia jego zasług”. Przydział ten 
był tymczasowy, gdyż 25.06.1919 r. roz-
kazem dziennym Dowództwa Głównego 
(nr 172) wyznaczony został na dowód-
cę 8 Pułku  Strzelców Wielkopolskich. 
W trakcie oceny kwalifikacyjnej gen. W. 
Odyniec przedstawił o Paluchu opinię: 
„Wykształcony, zdolny, towarzyski. Bar-
dzo energiczny. Dobrze obeznany ze 
służbą wojskową. Dobry organizator. 
Z zamiłowaniem i umiejętnie pracuje 
nad wyszkoleniem żołnierzy i oficerów 
i takiejże pracy wymaga od podległych 
mu oficerów. Jako dowódca pułku jest 
bardzo odpowiedni. Korpus oficerski 
prowadzić umie. Trochę może za ostry 
z oficerami przed frontem (oddziałów)”. 
Po podporządkowaniu 8 Pułku  płk.  A. 
Jasińskiemu popadł w ostry konflikt 
z przełożonym. Sprawa zakończyła się 
przeniesieniem Palucha do dyspozycji 
Dowództwa Frontu Wielkopolskiego. 
Rozkazem Dowództwa Frontu nr 17 
(z 23.12.1919 r.) przeszedł do dyspozy-
cji Dowództwa Okręgu Generalnego 
w Poznaniu, na tymczasowe stanowisko 
oficera sztabowego Inspekcji Artylerii, 
faktycznie obejmując je 24.01.1920 r. Po 
zakończeniu operacji rewindykacyjnej 
zameldował się do dyspozycji W. Kor-
fantego, który stał na czele Polskiego 
Komitetu Plebiscytowego na Górnym 
Śląsku. Początkowo wniosek Korfantego 
o przeniesienie Palucha do pracy plebi-
scytowej został załatwiony negatywnie 
i nie uzyskał urlopu i oddelegowania. 
Dopiero interwencja w Ministerstwie 
Spraw Wojskowych przyniosła pożądany 
skutek i 2.03.1920 r. skierowany został 
na Śląsk. Objął kierownictwo Wydziału 
Aprowizacyjnego Polskiego Komitetu 
Plebiscytowego. Równocześnie nawiązał 
kontakty z komendą Polskiej Organizacji 
Wojskowej Górnego Śląska (POW GŚl.), 

Na froncie północnym Powstania Wielkopolskiego, luty 1919 r.,  
Od lewej: ppor. S. Grabianowski, M. Paluch, Z. Skórzewski, 

gen. K. Grudzielski, T. Fenrych, luty 1919 r. Kcynia.
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dzieląc się doświadczeniami z Powstania 
Wielkopolskiego. W nocy 19/20.08.1920 
r. na rozkaz Komendy Głównej POW 
GŚl. wybuchło II Powstanie Śląskie, 
a jego dowództwo powierzono kpt. M. 
Paluchowi. Walki trwały do 24 sierpnia 
i zakończyły się wskutek interwencji Ko-
misji Międzysojuszniczej. 

Zdekonspirowana POW GŚl. for-
malnie została rozwiązana. Jej zadania 
przejęła legalna Centrala Wychowania 
Fizycznego (CWF), na czele której sta-
nął M. Paluch. W jego rękach zbiegały 
się nici pracy konspiracyjnej na całym 
obszarze plebiscytowym. Wykorzystał 
dotychczasową kadrę POW GŚl. i jej 
siatkę organizacyjną. Zadaniem orga-
nizacji było stworzenie „punktów oporu 
na wypadek akcji wojskowej”. Wskutek 
intryg wycofał się z działalności w CWF, 
ale nadal działał w Komitecie Plebiscy-
towym. 29.03.1922 r.  przeniesiony do 
rezerwy, z równoczesnym awansem do 
stopnia majora (ze starszeństwem od 
1.07.1919 r.) i zamieszkał w Poznaniu. Nie 
uzyskawszy odpowiedniego stanowiska 
w administracji państwowej, otworzył 
prywatne Biuro Rolniczo-Handlowe. 
W 1923 r. otrzymał w dzierżawę ponie-
miecki majątek Piwnice koło Torunia. 
Zawiedziony i rozczarowany związał 
się z piłsudczykami. Od 1922 r. działał 
w Związku Towarzystw Powstańców 
i Wojaków, przekształconym w Gene-
ralny Związek Towarzystw Powstań-
ców i Wojaków Ziem Zachodnich RP. 
Powierzono mu stanowisko komendanta, 
z zadaniem organizowania przysposobie-
nia wojskowego. Wskutek rozdźwięków 
z Dowództwie Okręgu Korpusu nr  VII, 

zrezygnował ze stanowiska. Aktywny stał 
się znowu po przewrocie majowym 1926 
r. Dał się poznać jako rzecznik pełnej 
i bezwarunkowej współpracy z obozem 
sanacyjnym. Już w sierpniu 1926 r. z R. 
Konkiewiczem i L. Surzyńskim został 
przyjęty przez J. Piłsudskiego. Wraz z mjr. 
rez. M. Kwiecińskim doprowadził do roz-
łamu w Związku Towarzystw Powstańców 
i Wojaków Dowództwa Okręgu Korpu-
su nr VII, stawiając wniosek o uznanie 
sanacyjnego Związku Strzeleckiego za 
równorzędną organizację i nawiązanie 
z nim współpracy. Wniosek jednak nie 
przeszedł, a Mieczysław Paluch i jego 
zwolennicy na zjeździe w Poznaniu 
12.06.1927 r. utworzyli Wielkopol-
ski Związek Powstańców i Wojaków, 
w którym został prezesem. Słabość 
nowo powstałej organizacji skłoniła go 
do połączenia się ze Związkiem Strze-
leckim. W grudniu 1926 r. ze S. Rybką 
wysłał list do J. Piłsudskiego, deklaru-
jąc gotowość współpracy powstańców 
wielkopolskich z rządem. Rozpoczęło to 
okres rozbicia politycznego środowiska 
byłych powstańców, który trwał aż do 
wybuchu wojny. W 1930 r. W. Sławek 
powierzył Paluchowi stanowisko pre-
zesa Bezpartyjnego Bloku Współpracy 
z Rządem na woj. poznańskie. Stoso-
wanie bezkompromisowych rozwiązań 
wyeliminowało go jednak z działalności 
politycznej. W 1934 r. przyjął posadę 
dyr. nadzoru państwowego dóbr hr. 
Hochberg-Pszczyńskiego. Do wybuchu 
wojny opublikował szereg artykułów do-
tyczących Powstania Wielkopolskiego. Po 
klęsce wrześniowej w 1939 r.  przedostał 

się do Francji. Nie otrzymał tam jednak 
poważniejszego przydziału. Jeszcze więk-
sze rozczarowanie spotkało go w Wiel-
kiej Brytanii, gdyż jako zaangażowany 
zwolennik sanacji skierowany został na 
wyspę Bute w Szkocji, do obozu Rothesay 
(przydzielony Stacji Zbornej Oficerów 
Rothesay w Szkocji). W czasie pobytu 
na Bute mieszkał w hotelu „Grand Ma-
rine”. Wyspa Bute znana jest w polskiej 
historii jako „Wyspa Węży”, znajdował 
się tutaj pod nazwą „Samodzielny Obóz 
Rothesay” – Stacja Zborna Oficerów lub 
bardziej dosadnie – obóz karny Polskich 
Sił Zbrojnych na Zachodzie. Ośrodek 
znajdował się w Rothesay w Szkocji. 
Tam też wystąpił z referatem z okazji 
22. rocznicy wybuchu powstania. Zmarł 
18 lipca 1942 r. na wyspie Bute. Pocho-
wany został na cmentarzu Rothsay. Był 
odznaczony: Krzyżem Srebrnym Orderu 
Wojennego Virtuti Militari nr 2937 (za 
Powstanie Wielkopolskie), Krzyżem Nie-
podległości z Mieczami (20.07.1932 r.), 
Krzyżem  Oficerskim Orderu Odrodzenia 
Polski (27.11.1929 r.), Złotym Krzyżem 
Zasługi (28.07.1928 r.), Krzyżem na Ślą-
skiej Wstędze Waleczności i Zasługi oraz 
licznymi medalami i odznakami. Odzna-
czenia niemieckie zwrócił dowództwu 
niemieckiemu. Zawarł związek małżeński 
z Jadwigą Wieczfińską, z którą potem 
się rozwiódł. Dzieci nie miał. Imię M. 
Palucha nosi między innymi ulica na 
Jeżycach w Poznaniu i SP nr 30 w Po-
znaniu przy ul. Garncarskiej i szkoła 
w Trzemesznie. 

Z biogramu mjr. M. Palucha do-
wiadujemy się, że był to wybitny ofi-
cer, trochę specyficzny, ale sprawdzony 
w działaniach bojowych. Trochę pro-
blemowy w działaniach politycznych, 
robił wszystko dla dobra Ojczyzny. Osoba 
bardzo zasłużona w dziele odzyskania 
niepodległości Polski i zarazem bardzo 
tragiczna. Był przeciwieństwem ppłk. 
A. Kopy. 

Komu zależy na poróżnieniu 
tych dwóch zasłużonych Powstań-
ców Wielkopolskich?

Zrealizowano film przedstawiający 
historię życie M. Palucha, w którym 
autorzy jednoznacznie przedstawili go 
jako twórcę koncepcji zdobycia lotniska 
w Ławicy i osobę, która tę koncepcję 
realizowała jako dowódca całej akcji. 
Wielokrotnie przytaczane są fragmenty 
wspomnień płk. Wiktora Pniewskiego 
napisane 40 lat po wybuchu Powstania 
Wielkopolskiego (w 1958/1959 r.), Ja-
dwigi Krauze (I voto Mieczysławowej 
Paluchowej). Fragment wspomnień płk. 
W. Pniewskiego opublikowany na stronie  
https://www.o-nauce.pl/?p=1807:

„Dnia 4.01.1919 r. pod kierownic-

Zebranie kapituły Krzyża Powstania Wielkopolskiego 27.12.1935. Widoczny 
Mieczysław Paluch w 2. rzędzie 5 od prawej. W 1. rzędzie siedzą od lewej 

generałowie: 2. Gustaw Orlicz-Dreszer, 3. Kazimierz Raszewski, 4. Edward Rydz-
Śmigły, 6. Edmund Knoll-Kownacki, 7. Stanisław Taczak. Widoczny także wojewoda 

poznański Artur Maruszewski (siedzi 3. z prawej w 1. rzędzie). Opublikowane w 
„Światowid” nr 1/595 z 04.01.1936 r. (źródło: Narodowe Archiwum Cyfrowe)
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twem M. Palucha odbyła się narada 
w Gubernatorstwie przy placu Wolno-
ści, gdzie podjęto decyzję o zdobyciu 
Ławicy wbrew Naczelnej Radzie Lu-
dowej i Głównemu Dowództwu. Przed 
tą wyprawą postanowiono nawiązać 
z Niemcami pertraktacje o poddanie 
się. Dnia 5.01.1919 r. Paluch zapropo-
nował mi, bym towarzyszył mu przy 
pertraktacjach z niemieckim komen-
dantem Ławicy. W tym czasie była to 
jedyna i ostatnia wojskowa placówka 
w Poznaniu znajdująca się w rękach 
niemieckich. Na Ławicy Niemcy zma-
gazynowali dużo cennego materiału 
wojennego. Załoga niemiecka Ławicy 
składała się z kilkudziesięciu oficerów 
i kilkuset żołnierzy. W tej liczbie była 
kompania junkrów i saperów.

Mieczysław Paluch korzystając 
z praw delegata Rady Robotniczo-
-Żołnierskiej w General-Komando V, 
chciał nakłonić Niemców do opuszcze-
nia dobrowolnie Ławicy i przekazania 
materiału wojennego w ręce polskich 
powstańców. Przyjechaliśmy samocho-
dem na Ławicę 5.01.1919 r. po południu 
(ok. godz.17). Niemcy z Ławicy byli zu-
pełnie zaskoczeni naszym przybyciem 
oraz propozycją poddania się i – wrogo 
nastawieni — dali kategoryczną odpo-
wiedź, że tylko na rozkaz z Berlina wolno 
im opuścić Ławicę. Po bezowocnej roz-
mowie odjechaliśmy, jednak z minami 
“zwycięzców”.

Dopiero w drodze powrotnej z Ławi-
cy uprzytomniłem sobie, że to był szalony 
i bardzo ryzykowny pomysł Palucha, 
żeby tak we dwójkę, bez osłony wtar-

Nagrobek M.Palucha na cmentarzu 
Rothesay na wyspie Bute (Wyspie 
Wężów) w Szkocji (źródło https://

www.mojaszkocja.com/wordpress/wp-
content/uploads/2015/08/Paluch.jpg)

gnąć do tego mocno uzbrojonego obozu 
wroga, i to… “ze skromną propozycją” 
poddania się. Jakże łatwo Niemcy mo-
gli wpakować nam po kulce do głowy, 
a w tej zawierusze powstańczej, nawet 
nie potrzebowaliby się nikomu tłuma-
czyć z tego czynu.

Powiedziałem o tym Paluchowi. On, 
uśmiechając się zagadkowo, wręczył mi 
jakiś dokument. Była to oficjalna nomi-
nacja na  “komendanta Stacji Lotniczej 
Polskiej w Ławicy” na moje imię i pod-
pisana przez Głównego Komendanta 
POWZP Mieczysława Palucha. Kiedy 
powiedziałem mu, iż wolałbym otrzymać 
tę nominację już po zdobyciu Ławicy, 
Paluch śmiejąc się, powiedział: “jutro 
będziesz komendantem Ławicy”. Rze-
czywiście, 6.01.1919 r. zdobyliśmy Ła-
wicę i według tej nominacji zostałem 
tymczasowym komendantem Ławicy.

Późnym wieczorem 5.01.1919 r. 
w Gubernatorstwie przy placu Wolności 
odbyła się ostateczna narada przed ata-
kiem na Ławicę. Przewodniczył Mieczy-
sław Paluch, obecni byli: Andrzej Kopa, 
Wiktor Pniewski, Kazimierz Ciążyński, 
Kazimierz Nieżychowski, Bronisław Pi-
niecki, Kowalski, Tomaszewski i inni.

Pod osłoną nocy Andrzej Kopa, Ko-
walski i Piniecki, działając zgodnie z pla-
nem Palucha, otoczyli swoimi ludźmi 
Ławicę, poprzecinali kable elektryczne 
oraz telefoniczne i przeprowadzono atak. 
Natarcie trwało około godziny. Zginęło 
dwóch Niemców i było kilku rannych 
po naszej stronie. Nieżychowski czuwał 
przy swoich dwóch armatach. Ponie-
waż natarcie przedłużało się, Paluch 
dał rozkaz Nieżychowskiemu i po kilku 
celnych strzałach artylerii, niemiecka 
załoga Ławicy poddała się.

W akcji na Ławicę brały udział 
dwie kompanie Straży Służby i Bez-
pieczeństwa, dwie kompanie pod do-
wództwem Kowalskiego, dwie kompanie 
pod dowództwem Pinieckiego, dwustu 
powstańców Andrzeja Kopy, kompania 
POWZP, pluton strzelców konnych pod 
dowództwem K. Ciążyńskiego, dwie ar-
maty K. Nieżychowskiego oraz oddział 
sanitarny dra Ireneusza Wierzejewskie-
go. Dowódcą oddziałów piechoty w tej 
akcji, Paluch mianował Andrzeja Kopę. 
Całością kierował sam osobiście.

Do naszych rąk dostał się cenny 
materiał wojenny, między innymi 
około stu samolotów znajdujących się 
w Ławicy i zdemontowanych w Hali 
Zeppelina na Sołaczu, prawdopodobnie 
przygotowanych do wysłania w głąb 
Rzeszy Niemieckiej.

Dnia 7.01.1919 r. pierwsze samoloty 

polskie z Ławicy latały nad Poznaniem, 
pilotowane przez: [ Józefa ] Mańczaka, 
W. Pniewskiego, [ Stanisława ] Rozmiar-
ka, [ Ludwika ] Piechowiaka i innych. 
Prace techniczne wykonywał sierżant 
Franciszek Gruszkiewicz. W kilka dni 
później wysłano do Warszawy z Ławicy 
dwa pociągi zdemontowanych, zdatnych 
do użytku samolotów.

Tę relację pisałem z pamięci, po 40 
latach, na życzenie Jadwigi Krauze 
(I voto Mieczysławowej Paluchowej). 
Mogłem więc pominąć pewne sprawy 
lub nazwiska kolegów, za co z góry 
przepraszam.

Jednocześnie pomija się pierwsze 
wspomnienia W. Pniewskiego z 1928 r. 
i artykuł „Powstanie Lotnictwa Wielko-
polskiego. Zajęcie Ławicy”, (w:) Księga 
Pamiątkowa 3-go Pułku Lotniczego 1918-
1928, Poznań 1928, s. 28-35 gdzie W. 
Pniewski wyraźnie pisze: „Dowódcą 
wyprawy został mianowany ppłk. An-
drzej Kopa”. 

Nie wzięto również pod uwagę wspo-
mnień A. Kopy opublikowanych w 1928 
r. „Udział powiatu zachodnio-poznań-
skiego w Powstaniu Wielkopolskim 
w roku 1918/1919”, Poznań 1928 i jego 
pamiętników pisanych w latach 1922-
1939: „Wspomnienia, jak to pamiętam”. 
Rękopis, maszynopis. Pominięto również 
pracę W. Szelmeczki, Historia 68 Pułku 
Piechoty (10 Pułku Strzelców Wielko-
polskich), Września 1928, maszynopis.

6.01.2024 r. w Głosie Wielkopolskim 
ukazał się artykuł G. Okońskiego pt.: 
„Zdobyć Ławicę” - rozkaz, który zbudował 
Polskie lotnictwo, gdzie jednoznacznie 
pisze, że dowódcą zdobycia lotniska w Ła-
wicy był ppłk Andrzej Kopa. 

Dokumentów potwierdzających fakt, 
że Andrzej Kopa był mózgiem i dowódcą 
operacji na lotnisku Ławica jest znacznie 
więcej. Przygotowana jest większa praca, 
w której w znacznie szerszym zakresie 
przedstawione zostaną burzliwe losy 
ppłk. A. Kopy, jego udział w I wojnie 
światowej, Powstaniu Wielkopolskim 
1918/1919, wojnie 1920 r., praca społeczna 
w okresie międzywojennym i czasy II 
wojny światowej.

 Eligiusz Tomkowiak
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kuchnia

Zanim nadejdzie Wielkanoc, mamy 
40 dni Wielkiego Postu. Dla katolików 
to szczególny czas pod względem ducho-
wym, któremu towarzyszą postanowienia 
i wyrzeczenia. W dawnej polskiej tradycji 
od Środy Popielcowej do Wielkanocy 
obowiązywały zasady wstrzemięźliwości 
od pokarmów mięsnych, ograniczenie 
spożywanych potraw. Czasem rezygno-
wano z palenia tytoniu czy picia alko-
holu - zależy jakie każdy sobie założył 
postanowienia. 

W kuchni staropolskiej postnymi 
daniami były przede wszystkim kwaśne 
zupy gotowane na wodzie lub kwasie 
kapuścianym: barszcze, żury, kwaśni-
ce, polewki. Dawniej, w okresie postu, 
jadano gotowany groch lub fasolę, różne 
rodzaje kaszy, ziemniaki w różnej postaci, 
przeważnie gotowane lub tłuczone, kra-
szone olejem lub zasmażką z mąki. Jako 
dania postne na obiad dobrze sprawdzą 
się uwielbiane przez wszystkich: pierogi  
ruskie, kopytka z sosem pieczarkowym, 
pyzy ziemniaczane polane ciepłym ma-
słem. 

Szukając inspiracji, warto sięgnąć 
po receptury naszych babć, które żyły 
w czasach, kiedy dostęp do mięsa nie był 
tak łatwy i nieograniczony jak obecnie. 
Potrafiły wyczarować smaczne i sycące 
potrawy, które z rozrzewnieniem wspo-
minamy do dziś. Do takich smaków 
dzieciństwa na pewno należą krokiety 
z kapustą i grzybami. Jest to smaczny 
i sycący postny obiad, który dodatkowo 
nie kosztuje kroci, a składniki można 
znaleźć w najbliższym sklepie. Nie 
ukrywajmy, że piątki nie są najlepszy-
mi dniami na wyszukane potrawy. Po 
całym tygodniu w pracy, chcemy odpo-
cząć i szybko przygotować obiad, który 
zadowoli domowników.

 Post promuje dania proste, łatwe 
i szybkie w przygotowaniu. Należeć do 
nich będą np. naleśniki z warzywami, 
które można zrobić w pół godziny. Równie 
szybko uporamy się z kotletami jajeczny-
mi czy z makaronem z tuńczykiem. Dla 
amatorów dań sycących, doskonałym 
rozwiązaniem będą chrupiące placki 
ziemniaczane podawane ze śmietaną 
lub sosem pieczarkowym. Możliwości 
jest bardzo wiele - ogranicza nas tylko 
nasza kulinarna wyobraźnia. 

Placki ziemniaczane  
z pieczarkami

Składniki:
- 1/2 kg ziemniaków
- 1/2 łyżki mąki pszennej

Post na stole
- 1/4 cebuli
- 1 jajko
- sos pieczarkowy
- 200 g pieczarek
- 1/2 łyżki mąki pszennej
- 1 łyżka masła i trochę oliwy
- 1/4 cebuli
- 1 ząbek czosnku 
- posiekana natka pietruszki
- 80 ml 30-procentowej śmietany

Przygotowanie
Ziemniaki obrać i zetrzeć na tarce 

o małych oczkach. Zostawić je na ok. 5 - 10 
minut, po czym - w dłoniach - dokładnie 
odcisnąć z soku. Dodać mąkę, drobno 
startą cebulę, jajko i dwie szczypty soli, 
wymieszać. Rozgrzać patelnię, wlać 2 
łyżki oleju. Wyłożyć masę ziemniaczaną 
na rozgrzany olej i rozprowadzić ją na 
równy placek. Smażyć na średnim ogniu 
przez ok. 4 minuty na złoty kolor, prze-
wrócić na drugą stronę, dodać pozostałą 
łyżkę oleju i powtórzyć smażenie przez 
ok. 3 minuty. Przełożyć na talerz.

Pieczarki umyć, osuszyć, pokroić 
na ćwiartki, a następnie na plasterki. 
Cebulę pokroić w drobną kosteczkę. Na 
patelni roztopić masło z oliwą, dodać 
cebulę i co chwilę mieszając zeszklić ją, 
pod koniec dodać drobno starty czo-
snek. Dodać pieczarki i dalej smażyć 
przez ok. 7 minut. Pod koniec doprawić 
solą i pieprzem. Wlać śmietankę, dodać 
natkę pietruszki i wymieszać. Gotować 
przez ok. 2 minuty. Nałożyć gorący sos 
pieczarkowy na placek ziemniaczany 
i złożyć na pół. Udekorować natką oraz 
opcjonalnie pomidorkami koktajlowymi 
i szczyptą chili. Placki można też podać 
z jogurtem posypane cukrem.

Poznańska repeta
Składniki:
- 1 kawałek biodrówki (może być 
kawałek wędzonego boczku) 
- główka młodej białej kapusty 
- 4 marchewki 
- 5 ziemniaków 
- puszka groszku 
- 2 pomidory (może być puszka krojo-
nych pomidorów) 
- natka pietruszki

Przygotowanie
Gotujemy wywar na biodrówce lub 

boczku. Doprawiamy do smaku solą 
i świeżo mielonym pieprzem. Warzywa 
kroimy w kostkę. Do wywaru dodajemy 
marchewkę. Kiedy marchew zmięknie, 
dorzucamy ziemniaki. Czekamy aż zmięk-

ną i dorzucamy poszatkowaną kapustę, 
bardzo krótko ją gotując, bowiem młoda 
kapusta szybko się rozgotowuje. Na końcu 
dodajemy groszek z puszki i pomidory. 
Doprawiamy magii w płynie. Podajemy 
z grzankami.

 
Kaszotto z kapustą

Składniki:
- 150 g kaszy pęczak 
- 1/2 główki kapusty
- 1 cebula
- trochę tymianku
- 5 łyżek oleju,
- 100g masła
- 50 ml sosu sojowego 
- 2 ząbki czosnku,
- pieprz i sól do smaku 
- świeży koperek
- 60 ml wody

Przygotowanie
Kaszę pęczak lub jęczmienną gotuje-

my w lekko osolonej wodzie - zgodnie ze 
wskazówkami umieszczonymi na opako-
waniu. Pod koniec gotowania, gdy kasza 
wchłonie już cały płyn, przykrywamy 
garnek i parujemy ją. Cebulę pokrojoną 
w  kostkę prażymy w rondelku na małym 
ogniu, na delikatnie rozgrzanym oleju. 
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Cebula powinna się wysuszyć i nabrać 
złotego, lekko brązowego koloru. Uwa-
żamy, by jej nie przypalić. Ugotowaną 
i uparowaną kaszę doprawiamy roztar-
tym w dłoniach tymiankiem  i sosem 
sojowym. Kapustę kroimy na mniejsze 
kawałki i dodajemy do uprażonej cebuli. 
Dodajemy czosnek pokrojony w plasterki. 

Mieszamy. Chwilę prażymy. Dodajemy 
60 ml wody gorącej i 50 g masła pokro-
jonego na mniejsze kawałki. Mieszamy 
i przykrywamy. Prażymy ok pół godziny 
do jednolitej zwartej masy, by odparo-
wać wodę. Kapusta powinna pozostać 
delikatnie chrupiąca. Zamiast kaszy 

można dodać ryż, będzie wówczas nie 
kaszotto a rizotto.

Smacznego życzy: 
Barbara „Barbalena” Plewińska 

Sołtys Dąbrówki 
Fot. Arch. B. Plewińskiej

Byli ukochani Babcie i Dziadkowie, 
było wiele sprzętów z ich młodości, czyli 
z czasów PRL. Były tańce, wiersze, śpie-
wanie i wręczanie własnoręcznie zro-
bionych upominków. W taki oryginalny 
sposób Dzień Babci i Dziadka obchodziły 
dzieci z Przedszkola "Kolorowa Wyspa" 
Kolorowa Wyspa w Skórzewie. 

– Staraliśmy się stworzyć praw-
dziwe święto, a jednocześnie pokazać 
maluchom i przypomnieć seniorom 
świat przedmiotów, które istnieją już 
tylko w muzeach, prywatnych zbiorach 
i wspomnieniach – mówi dyrektor przed-
szkola Bożena Gastoł.

Miło w takim momencie wrócić do 
dawnych czasów i przeżyć to jeszcze 
raz. Przenieśliśmy się bowiem do cza-
sów PRL-u właśnie za sprawą stworze-
nia wystawy przedmiotów i urządzeń 
z tamtych czasów. Chociaż dzieciom 
trudno zrozumieć co to były „komitety 
kolejkowe”, jak korzystało się z pralki 
Frani, wykręcało numer telefonu, to 
niewątpliwie doskonale pamiętali to 
jednak nasi goście czyli Babcie i Dziad-
kowie, którzy uświetnili tę uroczystość. 
Podczas występów dzieci ubrane były 
w stroje z tamtych czasów, a zaproszenia 
na uroczystość, do złudzenia przypomi-
nały kartki na żywność i wszelkie dobra 
luksusowe z tamtych lat.

Oprócz Babć, Dziadków i wnucząt, 
w uroczystości udział brali również 

Kolorowa Wyspa Babć i Dziadków

Pracownicy Przedszkola: dyr. Bożena 
Gastoł, pomysłodawczyni i realizatorka 
przedsięwzięcia wychowawca Małgorzata 
Lipska, wychowawca Ewelina Burzyńska. 
Rekwizyty z czasów PRL-u dostarczyły 
z własnych zbiorów:  Katarzyna Radec-
ka, Cecylia Kaiser, Małgorzata Lipska, 
Joanna Sworek-Synowczyńska, i rodzice 
przedszkolaków.

Tekst i fot. Przedszkole  
Kolorowa Wyspa
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Stowarzyszenie na Rzecz Osób 
Niepełnosprawnych „Promyk” zapra-
sza mieszkańców Gminy Dopiewo na 
„Kiermasz Ozdób Wielkanocnych”, który 
odbędzie się 5.03.2024 r. o godz. 17.00 
w sali widowiskowej Centrum Rehabili-
tacyjno – Kulturalnego w Konarzewie, 
ul. Poznańska 19a. 

WTZ Promyk

Zapraszamy 
na Kiermasz 
Wielkanocny

Dlaczego zamiast polecieć samolo-
tem, Jędrzej Józefowicz, wolał  pójść 
pieszo z Polski do Rzymu? Kogo poznał 
w trakcie swojej wędrówki? W którym 
kraju najtrudniej się wędrowało? Jak 
spało się pod jednym dachem z dilerami 
narkotykowymi? Czy piesza i samotna 
podróż zmienia człowieka? O tym, a także 
o polskiej i bawarskiej serdeczności, trzę-

Pieszo z Polski do Rzymu 
sieniu ziemi, toskańskich krajobrazach 
i rozmowie z papieżem Franciszkiem 
opowiedział w bibliotece w Dopiewie 
młody podróżnik Jędrzej Józefowicz. 
Spotkanie odbyło się 6 lutego 2024 r.

GBPiCK w Dopiewie
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Spotkanie Klubu Seniora

spektakl teatralny pt. „Strzy(e)ż się 
seniorze”, który zaprezentowała grupa 
teatralna „Senioritki” z Gminy Tarnowo 
Podgórne. Przesłaniem spektaklu była 
przestroga przed niebezpieczeństwami 
czyhającymi w życiu codziennym i in-

ternecie. Spektakl powstał z inicjatywy 
Powiatowej Rady Seniorów, Powiatu Po-
znańskiego i we współpracy z Komendą 
Miejską Policji w Poznaniu.

GBPiCK w Dopiewie

Turniej halowej piłki nożnej 
amatorów „TATA CUP” towarzy-
szył 32. Finałowi WOŚP w Gminie 
Dopiewo. Zgłosiła się rekordowa 
liczba drużyn. Rywalizowały w do-
piewskiej hali GOSiR. 

W turnieju uczestniczyło aż 
14 drużyn, podzielonych w fazie 
eliminacji na 3 grupy. Pojedynki 
były zacięte. Nie było pewności do 
ostatniego meczu grupowego, ja-
kie drużyny awansują do kolejnej 
fazy rozgrywek. Podczas eliminacji 
strzelono 69 bramek. Awans wy-
walczyły: grupa A – Starzy Znajomi, 
Sicarios, grupa B - FC Drużyna, „XYZ 
A” oraz FC Morska Palędzie, grupa C: 
Random TPS, Drużyna Taty oraz Ta-
tuśkowie Canarinhos. Faza pucharowa 
dostarczyła kibicom zebranym w hali 
GOSiR nie mniejszych wrażeń. W fazie 
pucharowej zdobyto 24 gole. 

W finale spotkały się drużyny: Starzy 
Znajomi i XYZ A. Lepsi o jedną bramkę 

„Legendy Lecha” na WOŚP w Dopiewie

okazali się piłkarze XYZ A, pokonując 
rywali 1:0 i stając się tryumfatorem tur-
nieju „TATA CUP”. Skład zwycięskiej 
drużyny: Kamil Makowiecki, Dawid 
Dobrzyński, Dawid Nosek, Adrian 
Napierała, Krzysztof Klimczak, Prze-
mysław Sobociński, Marcin Wojtaszyk, 
Krzysztof Kołodziej (wychowanek KKS 
Lech Poznań) i Artur Rapior, bramkarz 
z epizodem w drużynie z Bułgarskiej.

Wręczenia nagród najlep-
szym drużynom i zawodnikom 
dokonali byli zawodnicy KKS 
Lech Poznań: Justin Nnorom 
i Jarosław Araszkiewicz oraz 
prezes ZUK w Dopiewie - Sła-
womir Skrzypczak. Indywi-
dualnie nagodzeni zostali: 
Łukasz Wachowiak (Starzy 
Znajomi) - najlepszy bramkarz 
turnieju, Krzysztof Ratajczak 
(Random TPS) - król strzelców 
oraz Krzysztof Kołodziej (XYZ 
A) - MVP. 

Czołowa „czwórka” TATA UP 2024: 
1 miejsce - XYZ A, 
2 miejsce - Starzy Znajomi, 
3 miejsce - Random TPS, 
4 miejsce - FC Drużyna. 

Trzy najlepsze drużyny turnieju ro-
zegrały 10-minutowe mecze z Drużyną 
Oldbojów Lecha Poznań. 

Na pierwszym w tym roku spotka-
niu Klubu Seniora „Promyk” gościliśmy 
przedstawicieli Powiatu Poznańskiego, 
Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie 
oraz Komendy Miejskiej Policji w Po-
znaniu. Seniorzy mieli okazję obejrzeć 
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W składzie gwiazd z Bułgarskiej wy-
stąpili: kapitan Justin Nnorom - radny 
Gminy Dopiewo,  Dariusz Stachowiak, 
Bartosz Ślusarski, Zbigniew Zakrzewski, 
Damian Nawrocik, Tomasz Lewandow-
ski, Błażej Telichowski, Marek Rzepka, 
Łukasz Berczyński, Sławomir Najtkowski. 
Byli ale nie zagrali: Jarosław Araszkie-
wicz, Marcin Drajer, Norbert Tyrajski 
i Tadeusz Fajfer.

Wyniki meczy gwiazd turnieju TATA 
CUP z KKS Lech Poznań: 
• Random TPS - KKS Lech Poznań 

/oldboje/ 3:1
• Starzy Znajomi - KKS Lech Poznań 

/oldboje/ 0:4

• „XYZ A” - KKS Lech Poznań /old-
boje/ 0:4.

Turniej przysporzył wiele emocji 
a ostatnie mecze - wyjątkowej satys-
fakcji uczestnikom. Dodatkowo w trak-
cie turnieju, licytowano dla WOŚP piłkę 
ufundowaną przez byłego piłkarza Lecha 
Poznań, obecnie radnego Gminy z Dą-
brówki Justina Nnoroma, którą podpisali 
obecni w hali piłkarze Kolejorza. Zwy-
cięzca licytacji wsparł 32 finał WOŚP 
kwotą 600 zł. 

Gratulujemy uczestnikom TATA 
CUP i dziękujemy za przybycie druży-
nie składającej się z byłych zawodni-
ków KKS Lech Poznań. Wyniki i zdjęcia 

Wiktor Weber został nowym trene-
rem GKS Dopiewo. Zastąpił Sławomira 
Najtkowskiego.

Nowy szkoleniowiec zespołu posiada 
licencję UEFA A. 

Karierę trenerską zaczął w 2009 
r. w zespole GKS Tarnovia Tarnowo 
Podgórne, następnie pracował w GKS 
Lisewo, AP Błękitni Owińska, MKS 
Sparta Oborniki, LTP Pogoń Lwówek, 
KS Uchorowo, NKS Niepruszewo, Con-

Nowy trener GKS Dopiewo

Lukaku z Canarinhos w ekstraklasie
Marcin Bartoszewski z rocznika 

2011 przeniesie się z Canarinhos Skó-
rzewo do jednej z najlepszych Akademii 
Piłkarskiej w kraju – Zagłębia Lubin! 
Marcin to podopieczny trenera Mariusza 
Matouszka. W Skórzewie gra od 2 lat, 
pierwsze piłkarskie kroki stawiał w NKS 
Niepruszewo. 

Został zauważony przez trene-
ra „miedziowego” zespołu podczas 

meczu kontrolnego latem 2023 r. 
Uczestniczył w tygodniowym zgru-
powaniu wraz z zespołem Zagłębia. 
Lukaku (tak wszyscy zwracają się do 
Marcina) gratulujemy i życzymy po-
wodzenia!”

Michał Anioła 
Fot. Arch. KS Canarinhos Skórzewo

XXII Grand Prix Orlików i Żaków

z turnieju dostępne są na stronie www.
gosir.dopiewo.pl. 

Kolejne imprezy, na które warto się 
wybrać do dopiewskiej hali odbędą się 
na początku marca. 

5-7.03 - 12 Dopiewskie Igrzyska 
Przedszkolaków „Zeuski”,

8.03 - Gala Sportu, połączona z wrę-
czeniem stypendiów sportowych dla 
młodych mieszkańców Gminy Dopiewo, 

9.03  - Maraton Fitness. 

Mariusz Frąckowiak,  
GOSiR Dopiewo 

Fot. Arch. GOSiR Dopiewo

cordia Murowana Goślina. Odbył również 
kilka staży trenerskich, między innymi 
w zespole Lecha Poznań, Pogoni Szczecin 
czy Bayer 04 Leverkusen.  Jako zawodnik 
grał w klubach:  KS Aluminium Konin, 
GKS Polonus Kazimierz Biskupi , LKS 
Rychwał, GKS Tarnovia Tarnowo Pod-
górne, CKS Sparta Konin. 

Życzymy powodzenia! 
Red.

W pierwszy weekend lutego w hali 
GOSiR Dopiewo odbyły się trzecie - fina-
łowe turnieje Grand Prix Orlików i Żaków 
2023/24. Aby osiągnąć końcowy sukces 
zespoły musiały uzyskać dobre wyniki 
także w dwóch wcześniejszych imprezach 
zaliczanych do cyklu: 9-10.12.2023 i 13-
14.01.2024 r. Do udziału organizatorzy 
zaprosili młodych adeptów piłki noż-
nej w kategorii: ORLIK - rocznik 2013 
i młodsi (U11) oraz ŻAK - rocznik 2015 
i 2016 - z chwilą ukończenia 7 roku życia 
(U8, U9). Celem imprezy były zmagania 
sportowe, integracja młodzieży, trenerów, 
działaczy i rodziców poprzez wspólnie 

spędzony czas podczas 3 turniejów cyklu.
W sobotę 3 lutego rywalizowali Or-

licy. Drużyny walczyły o puchar Preze-
sa Wielkopolskiego ZPN Pawła Wojtali 
pod honorowym patronatem Starosty 
Poznańskiego Jana Grabkowskiego. Wal-
czono o każdy centymetr powierzchni 
hali, a rozstrzygnięcia w grupie „Gold” 
i „Silver” poznaliśmy dopiero po ostatnich 
meczach. Najlepszą drużyną tej edycji 
została drużyna AP Reissa Jarocin 
(pomarańczowi), przed drugą drużyną 
AP Reissa Jarocin (granatowi), trzecie 
miejsce przypadło GKS Dopiewo. Puchar 
pocieszenia dla drużyn rywalizujących 
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sport

w grupie „Silver” zdobyła Olimpia Ple-
wiska. Poza meczami zawodnicy mogli 
spróbować swoich sił w strefie e-sportu.

Przed rozpoczęciem ceremonii 
zakończenia turnieju z użyciem piro-
techniki, konfetti i oprawy świetlnej, 
wszyscy obejrzeli pokaz taneczny gru-
py ARTS&FUN Moniki Kubiak. Po nim 
nagrodzono MVP turnieju finałowego - 
Leona Węcławka (GKS Dopiewo), a potem 
najlepszych zawodników w całym cyklu 
XXII Grand Prix Orlików, którymi zosta-
li: bramkarz - Mateusz Surdykowski (AF 
Orły Komorniki), Król Strzelców - Jan 
Kijewski (KS Korona Zakrzewo), MVP - 
Józef Krawcewicz (AP Reissa Jarocin). 
Uhonorowano także trenerów za wkład 
sportowy w poziom cyklu. W specjalnym 
konkursie dla widzów na największą licz-
bę polubień pod zdjęciem zamieszczonym 
na facebooku GOSiR w komentarzach 
pod tym wydarzeniem, nagrodzono Da-
wida Kujaczyńskiego - za fotkę drużyny 
AP Lwy Tarnowo Podgórne (597 like). 
Trofea dla drużyn i zawodników wręcza-
li: Wicestarosta Powiatu Poznańskiego 
Tomasz Łubiński, kierownik Marketingu 

Wielkopolskiego ZPN Miłosz Łondka 
i Dyrektor GOSiR w Dopiewie Marcin 
Napierała. 

Równie efektowna była cere-
monia wręczania nagród w finało-
wym turnieju Grand Prix  Żaków  
w niedzielę  4 lutego, w którym rywa-
lizowali chłopcy i dziewczęta z rocz-
nika 2015 i młodsi. Drużyny walczyły 
o puchar prezesa Wielkopolskiego ZPN 
Pawła Wojtali pod honorowym patro-
natem Wójta Gminy Dopiewo Pawła 
Przepióry. W ostatnim turnieju walka 
była równie zacięta jak dzień wcześniej 
w starszej kategorii. Najlepszą drużyną 
została ekipa KS Canarinhos Skórzewo 
przed KS Wartą Śrem i MULKS Koro-
na Wschowa, a puchar pocieszenia dla 
najlepszego zespołu w grupie „Srebr-
nej” zdobyła drużyna MKS Przemysław 
Poznań. W dekorowaniu najlepszych 
ekip i wręczaniu indywidualnych wy-
różnień udział wzięli zaproszeni goście: 
Wójt Gminy Dopiewo Paweł Przepióra, 
Wice Prezes Wielkopolskiego ZPN Rafał 
Ratajczak oraz Dyrektor GOSiR w Do-
piewie Marcin Napierała.  MVP turnieju 

finałowego został Nikodem Glinkiewicz 
(KKS 1922 Lechia Kostrzyn), a najlepszy-
mi zawodnikami w całym cyklu Grand 
Prix Żaków 2023/24 - bramkarz Hu-
bert Bartkowiak (KS Warta Śrem), Król 
Strzelców - Jan Wolny (MULKS Korona 
Wschowa) i MVP - Mateusz Bebejewski 
(KS Canarinhos Skórzewo). Podobnie jak 
dzień wcześniej nagrodzono trenerów 
i laureata konkursu na największą ilość 
polubień zdjęcia na facebooku GOSiR, 
którym została Agnieszka Fabian - za 
fotkę drużyny MKS Patria Buk z 623 
lajkami.

Organizatorem XXII edycji Grand 
Prix był Gminny Ośrodek Sportu 
i Rekreacji w Dopiewie, a partnera-
mi: Gmina Dopiewo, Wielkopolski 
Związek Piłki Nożnej i Starostwo Po-
wiatowe w Poznaniu. Wyniki i zdjęcia  
z turniejów finałowych znaleźć można 
na stronie www.gosir.dopiewo.pl. 

Mariusz Frąckowiak,  
GOSiR w Dopiewie 

Fot. Arch. GOSiR Dopiewo

Kolejnymi sukcesami może pochwa-
lić się Klub Karate EMP. Jego zawod-
niczki zdobyły 27.01.2024 r. w Dreźnie 
brązowe medale: Lena Stampor (kumite 
dziewcząt U12 +36kg) i wspólnie Lena 

EMPI - sukcesy medalowe  
i plebiscytowe 

Stampor, Lena Seweyńska 
(kumite drużynowe dziew-
cząt U12). 

Niedawno doceniony 
został także trener Grze-
gorz Michalik, który w Ple-
biscycie Sportowym Polska 
Press, w kategorii „Trener 
Roku” uzyskał: 1. miejsce 
w Powiecie Poznańskim, 3. 
miejsce w województwie 
i 3. miejsce w ogólnopol-
skim finale plebiscytu. 

Gratulujemy zawod-
niczkom i trenerowi.

Rafał Król 
Fot. KK EMPI

Uczennica 8. klasy Szkoły Podsta-
wowej im. Kawalerów Orderu Uśmiechu 
w Dąbrówce - 14-letnia Hanna Augusty-
niak zdobyła złoty medal na Mistrzo-
stwach Europy SOLT, które odbyły się 
3 lutego w Warszawie. Jej kategoria  
młodszy junior – dziewczęta - 52 kg. 
Udział wzięło ponad 800 zawodników 
i zawodniczek z kraju i zagranicy. Gra-
tulujemy! 

Rafał Król 
Fot. Arch. H. Augustyniak

Złota Hanka 
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